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Rákóczifalva három esztendővel ezelőtt kapott 
városi rangot. A Város Napját, az idén először a várossá 
válás évfordulóján, vagyis július 1-jén rendezte városunk 
önkormányzata. Az önkormányzat díszvendége a 
lengyel testvértelepülésünkről érkező polgármesteri 
delegáció volt.

A rendezvény középpontjában azok álltak, akik 
a településért élnek és dolgoznak, vagyis a civil 
szervezetek, klubok tagjai, az intézmények dolgozói.

Látványos, hangulatos virág-, gyümölcs- és 
zöldségstandon mutatkozott be a Kertbarát Kör. A 
Kuruc Hagyományőrző Egyesület tagjai kuruc tábort 
„vertek”. Az Együtt Egymásért Rákóczi Klub ízelítőt 
adott tagjai sokoldalúságából és a hagyományőrzés 
terén végzett munkájukból: standjukon 
gyönyörű kézimunkák, illetve a hagyományőrző 
disznóvágásokon használatos eszközök, kellékek, 
receptek várták az érdeklődőket. Az Emberkék az 
Emberért Egyesület által működtetett médiaközpont 
egész délután filmeket vetített a település életéről. A 
BRUMM Szociális Szövetkezet kézimunkával készített 
bábjait, merített papírból készített ajándék- és 
dísztárgyait mutatta be. A Rákóczi Lap Baráti Kör a 
helyi nyomtatott médiát mutatta be a Tárogatótól a 
Rákóczi Lapig. A Rászorultakat Támogatók Egyesülete 
látványosan elhelyezett adomány-ruhái közül sok 
talált magának gazdát a közönség soraiból. A BEROE 
a hagyományoknak megfelelően lavórhorgászattal 
várta a legkisebbeket. A helyi termelőket, iparosokat 
Kósa Lajos méhész, önkormányzati képviselő hívta 
bemutatkozni a helyi termékek standjára. A pártok 
közül a Jobbik Magyarországért Mozgalom helyi 
szervezete állított sátrat.

A rendezvény délután két órakor kezdődött 
Hegmanné Nemes Sára államtitkár és dr. Bene Ildikó 
országgyűlési képviselő köszöntő gondolataival, 
amelynek középpontjában a településhez fűződő 
személyes emlékek és élmények álltak. Krizsán József 
polgármester úr köszöntője és hivatalos megnyitója 
után díjátadás következett. Városunk önkormányzata 
Rákóczifalva díszpolgára címet adományozott Vadász 
Istvánné részére elismerve és megköszönve a közel 
négy évtizedes pedagógusi és intézményvezetői 
munkáját, kiemelkedő közalkalmazotti hivatástudatát. 
Rákóczifalváért díjat dr. Korpás László háziorvosnak  
adományozott a képviselő-testület másfél évtizede 
végzett lelkiismeretes, önzetlen, kiváló szakmai 
munkájáért. Polgármesteri dicséretet Hernek Istvánné 
példamutató pedagógusi munkájáért, Horváth Ferenc 
a lovas hagyományőrzésben önzetlenül végzett 
tevékenységért kapott.

A színpadon egymást követték a helyi és elszármazott 
tehetségek. A Rákóczi Néptáncegyüttes ifjúsági és 
Kikelet csoportja mellett Tábori Béláné, Piri mama 

BOLDOG SZÜLETÉSNAPOT, 
RÁKÓCZIFALVA!

frappáns születésnapi köszöntője, a Dörmi Bábszínház 
és a Borvirág népzenei együttes szerepelt a színpadi 
produkciók első részében.

Szeretlek Rákóczifalva! címmel, bevallottan 
hagyományteremtő szándékkal, helyismereti vetélkedő 
zajlott közismert szereplők részvételével. Baloghné 
Gajdos Julianna, Pappné Benson Mária, Földes Katalin, 
Engel Róbert és Milosits Dániel alkotta az egyik csapatot. 
Az „ellenfél” csapatában Jobbágyné Incze Erzsébet, 
Majorné Pásztor Zsuzsanna, Gál Jenő, Jámbor Sándor 
és Katona Mihály játszottak. A kérdések a település 
múltját és jelenét, hagyományait és fejlesztéseit 
egyaránt érintették. Remélem, hogy a játékosok és a 
közönség nem csupán jót szórakoztak, de tanultak is 
egyet s mást Rákóczifalváról!

A vetélkedőt követően ismét a tehetséges helyi 
és elszármazott előadóké volt a színpad: a Tiszakürti 
Néptáncegyüttes fergeteges tánca után Boros Martina 
tolmácsolta Szabó Lőrinc gondolatait. Kincses Dorina 
ismét látványos hastánccal mutatkozott be, a citerások 
pedig ezúttal az utánpótlás csoportjukkal, a Búzavirág 
Citerazenekarral léptek a közönség elé.

Komárominé Kovács Katalin is megmutatta 
sokoldalúságát: szavalt és Beroe-társaival keringőzött 
is a színpadon. A kuruc hagyományőrzők a korabeli 
medicinákról mutattak be kuruc jelenetet. A Dalma 
Dance Club helyi csoportja három korosztályban 
is színpadra lépett Timár Csaba koreográfiáival 
és vezetésével. Szabó Istvánné, Marika néni saját 
gondolatait öntötte rímekbe egy rózsaszálról. Milosits 
Anna népdalcsokrával a közelmúltban kiváló minősítést 
kapott a térségi minősítő versenyen. Sándorné Pusztai 
Erika készítette fel Anka mellett a Rákóczi Népdalkör 
asszonyait is a minősítő versenyre. A népdalkör a 
csillagos dalokkal arany minősítést kapott a versenyen, 
most a színpadon pedig óriási tapsot.

Fehér Ferenc, a versmondó versenyek gyakori 
díjazottja természetesen verssel állt a közönség elé. A 
negyedik „A” osztály hamisítatlan rock ’n roll-hangulatot 
teremtett a Pomádé zenéjével és táncával. A színpadi 
előadók sorát Amálka és Jolánka, a két cserfes 
szomszédasszony, vagyis MerenánéPelchoffer Erzsébet 
és Darida Jánosné zárta: humoruk és utánozhatatlan 
előadásmódjuk ismét jókedvre derítette a forróságtól 
igencsak elpilledt közönséget.

Az est enyhülést ugyan nem hozott, de ez 
nem akadályozta a táncos lábúakat. A Rákóczi 
Néptáncegyüttes tagjai Györe Ágnes vezetésével 
hőséggel és porral mit sem törődve hívta a közönséget 
a táncházba, ahol Király Miklós és barátai húzták a 
talpalávalót.

Boldog születésnapot, Rákóczifalva!
Császiné Csáti Réka
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 Városnapi ünnepségről 
 röviden

Rákóczifalva várossá nyilvánításának 3. évfordulóját, 
a napján, azaz július 1-én (vasárnap) ünnepeltük.

A rekkenő hőség ellenére mintegy 300-350 fő 
érdeklődő állampolgár vett részt a rendezvényen. 

Az ünnepségen köszöntőt mondott, az 
egyébként rákóczifalvai kötődésű Hegmanné 
Nemes Sára a Nemzeti Fejlesztési Minisztérium 
Vagyonpolitikáért Felelős államtitkára, aki méltatta 
a település fejlődése terén elért eredményeket, és 
köszöntötte a pedagógusokat, közalkalmazottakat, 
köztisztviselőket és a Semmelweis-nap alkalmából 
az egészségügyben dolgozókat.

Köszöntötte a megjelenteket Jánosiné dr. Bene 
Ildikó országgyűlési képviselő asszony és Krizsán 
József polgármester is.

A polgármester kiemelte azokat a fejlesztéseket, 
amelyek a rendszerváltozást követően megvalósultak 
a településen,  és amelyek – véleménye szerint – 
mind hozzájárultak ahhoz, hogy a település három 
évvel ezelőtt városi címet kapott.  Kifejtette továbbá, 
hogy mindezek nem valósulhattak volna meg az 
önkormányzati intézmények dolgozóinak odaadó 
és hozzáértő munkája nélkül. Köszönetét fejezte ki 
valamennyiüknek, továbbá a civilszervezeteknek, 
vállalkozóknak és Rákóczifalva teljes lakosságának e 
téren kifejtett munkájukért.
A köszöntők után díjak átadására került sor, így:
- Rákóczifalva Díszpolgára kitüntető címet kapott:

Vadász Istvánné ÁMK igazgató
- Rákóczifalváért kitüntetést kapott: 

dr. Korpás László háziorvos
- Polgármesteri dicséretben részesült: 

Hernek Istvánné pedagógus és
Horváth Ferenc fogathajtó nyugdíjas.

A kitüntetetteknek ezúton is jó erőt, egészséget 
kívánva szívből gratulálunk!

A nap fo lyamán pedig a hely i  c iv i l s zervezetek 
k iadványaiva l,  termékeive l i smerkedhet tek 
meg az érdek lődők.

A délutáni, koraesti órákban színvonalas színpadi 

műsorokkal (vers, próza, bábjáték, ének, zene-
tánc stb.) szórakoztatták a közönséget a helyi 
szervezetek, egyesületek.

Köszönet érte a szervezőknek és a közreműködőknek.
A vasárnapi ünnepségen részt vettek a lengyel 

testvérváros, Wierzchoslawice önkormányzat 
képviselői is, Wieslaw Raisky polgármester 
vezetésével, akikkel időszerű kérdéseket beszéltünk 
meg, és megegyeztünk abban, hogy legközelebb 
szeptemberben megrendezésre kerülő Gulyás 
Fesztiválon találkozunk, ahol közösen fogjuk 
elkészíteni az oly közkedvelt bigos káposztát. 
Reméljük a közönségnek és a zsűrinek is ízleni fog.
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                                                    Önkormányzati hírek
Rákóczifalva Város Önkormányzat Képviselő-

testülete a 2012. június 19-i soros ülésén döntött az 
alábbiakról:

- Jóváhagyta, a korábbi döntésnek megfelelően a 
fogászati feladat ellátási előszerződést. Az előszerződés 
értelmében 2012. szeptember 01-től dr. Ádám Nikoletta 
fogorvos biztosíthatja Rákóczifalva városban a 
fogászati alapellátást. A szerződésben – többek között 
- a betegrendelés ideje az alábbiak szerint került 
meghatározásra:

Rendelési időPáros és Páratlan héten 
  
Hétf  8 órától 14 óráig 
Kedd 13 órától 19 óráig 
Szerda 8 órától 14 óráig 
Csütörtök 13 órától 19 óráig 
Péntek 8 órától 14 óráig 

- A képviselő-testület kifejezte azon szándékát, 
hogy a Homokhátsági Önkormányzati Szövetség 
Egyesületbe alapító tagként belép. 

Az egyesület elsősorban lobbi tevékenységet 
folytatna, ami kapcsolatban van a Duna-Tisza Csatorna 
kiépítésével. A programban kiemelt helyet kapna 
a klímaváltozás kezelésében történő szerepvállalás, 
az elsivatagosodás megállítása és jelentős fásítási 
programokkal a folyamat megfordítása. Az eddig 
megtartott szakmai fórumok alapján várható, hogy 
a célkitűzések megvalósítása jelentős mennyiségű 
új munkahelyet hoz létre, és növeli a térség 
népességmegtartó képességét is.

- A képviselő-testület meghatározta a II. Rákóczi 
Ferenc Általános Iskola és Alapfokú Művészetoktatási 
Intézmény 2012/2013. tanévére vonatkozóan, 
a pedagógiai programja alapján előkészített, 
finanszírozandó óráknak a számát.

Ez alapján az ellátandó órák száma a 2012/2013. 
tanévben hetente összesen: 714 óra lesz, melyhez 32,15 
fő pedagógusra lenne szükség.

- Rákóczifalva Város Önkormányzat Képviselő-
testülete döntött Novák Gyula képviselő indítványa 
vonatkozásában. Az indítvány szerint Novák Gyula 
képviselő úr egy országos kezdeményezést szeretett 
volna elindítani Rákóczifalva Város Önkormányzatának 
a hozzájárulásával, hogy az összes magyarországi 
település kerüljön megkeresésre, hogy a Rákóczi-
szabadságharc kezdő időpontja – 1703. június 16. 
napja - kerüljön a nemzeti ünnepek közé, mert 
véleménye szerint II. Rákóczi Ferenc nincs méltóképpen 
megünnepelve. Az indítvány nem kapta meg a 
képviselő-testület támogatását, mivel ez az időpont 
nincs történelmileg kellő szilárdsággal alátámasztva, 
illetve városunkban a kialakult Rákóczi-kultusz még 
nincs teljesen kiépülve. Ennek érdekében a település 
saját ünnepei közé fel lehetne venni a megemlékezést, 
hogy a Rákóczi-kultusz tovább épüljön városunkban.

- A képviselő-testület döntést hozott a Rákóczifalva, 
Rózsa Ferenc út 126. szám alatti, 1066 m2 nagyságú 
zártkerti ingatlan eladásának meghirdetéséről.

- Virágoskert Óvoda és Bölcsőde alapító okiratának 
módosításáról hozott döntést. Az okirat átdolgozására 
azért volt szükség, mert a Rákóczifalva, Rákóczi út 61. 
szám alatti ingatlan kikerül az intézmény vagyontárgyai 
közül, mivel az őnkormányzat 2012 szeptember 01-től 
Civil-Ház formájában kívánja tovább működtetni.

- Rákóczifalva Város Önkormányzat Képviselő-
testülete megszavazta a Polgármesteri Hivatal alapító 
okiratának módosítását. A 2012. évi államháztartási 
törvény alapján a Polgármesteri Hivatal szakfeladatai 
módosultak, illetve néhány teendő önkormányzati 
feladatkörbe került át.

- A képviselő-testület elfogadta a 2012. II. félévi 
munkatervet, melyben a II. félévben négy soros ülést 
határozott meg.

A képviselő-testület döntései (rendeletek, határozatok 
az önkormányzat honlapján (www.rakoczifalva.hu) 
elérhetők.                                

                                            Polgármesteri Hivatal

Tájékoztatjuk a lakosságot, hogy a Toldi, Vasvári, 
Batthyány utakra benyújtott pályázatunkat az Észak-
Alföldi Regionális Ügynökség, (Közreműködő szervezet) 
bíráló bizottsága elbírálta, és az alábbi döntést hozta:

„A pályázat szakmailag megfelelt a támogatáshoz 
szükséges minimális követelményeknek, azonban a 
szakmai értékelés során magasabb átlagpontszámot 
elért pályázatok támogatási igénye kimerítette a 
rendelkezésre álló támogatási kereteket.

A projekt-javaslat támogatására így forráshiány 
miatt egyelőre sajnos nincs lehetőség, a pályázat 
tartaléklistára került. Amennyiben a későbbiekben 

rendelkezésre áll a szükséges forrás, a pályázat 
támogatásban részesülhet.”

A Közreműködő szervezet munkatársával történt 
egyeztetés során elhangzott, hogy abban az esetben 
lesz lehetőségünk megvalósítani a projektet, ha ehhez 
a pályázati kerethez átcsoportosítás történik, illetve 
amennyiben valamelyik nyertes pályázó esetlegesen 
visszamondja a megigényelt összeget.

Bízom benne, hogy a pályázatunk sorsa még nem 
zárult le. Amennyiben a döntésben bármilyen változás 
történik, arról tájékoztatni fogjuk Önöket!

 Krizsán József  polgármester

                            Elbírálták az útépítési pályázatunkat
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 Megkérdeztük
A város honlapján elhelyezett testületi ülések 

előterjesztéseit böngészve találtam rá egy 
anyagra, mely szerint Krizsán József polgármester 
úr május 3-án Mészáros Zoltán polgármester 
úrral találkozott Tiszavárkonyban. A találkozón 
a tervezett közoktatási intézményi társulásról 
váltottak szót. Ezért kértem, hogy erről röviden 
tájékoztassa az olvasókat /pbm/:

Rákóczifalva Város Önkormányzata részéről 
kezdeményeztük, hogy a Tiszavárkonyi Általános 
Iskolával közösen (rákóczifalvai székhellyel) hozzunk 
létre intézményi társulást.

A kezdeményezést a Tiszavárkonyi önkormányzati 
vezetés kedvezően fogadta. Megállapodtunk, hogy 

A D Ó Ü G Y I  TÁ J É K O Z TAT Ó
GÉPJÁRMŰADÓHOZ SÚLYOS MOZGÁSKORLÁTOZOTTAKNAK
Az egyes kormányrendeleteknek a súlyos mozgáskorlátozott személyek közlekedőképességének vizsgálatával 

összefüggő módosításáról szóló 61/2012. (III. 30.) Korm. rendelettel módosított a súlyos mozgáskorlátozott 
személyek közlekedési kedvezményeiről szóló 102/2011. (VI. 29.) Korm. rendelet szabályaiból következően 2013. 
január 1-től a 164/1995. (XII. 27.) Korm. rendelet szerinti ún. „7 pontos igazolással”, illetve a 102/2011. (VI. 29.) Korm. 
rendelet 2012. március 30-án hatályos 7. § (3) bekezdésének ac) alpontja szerint szakértői szerv által kiadott 
szakvéleménnyel rendelkező személyek nem tekinthetők súlyos mozgáskorlátozottnak, így gépjárműadó-
mentességre sem jogosultak. Ahhoz, hogy ezen személyek – függetlenül attól, hogy egészségügyi állapotuk 
évek, esetleg évtizedek óta véglegesnek tekintendő – továbbra is jogosultak legyenek az adómentességre 
a szakértői szervnél a közlekedőképességük minősítése céljából legkésőbb 2012. december 31-ig vizsgálaton 
kell részt venniük, és annak eredményeként súlyos mozgáskorlátozottságukat megállapító új igazolással kell 
rendelkezniük. Ha a „régi igazolással” rendelkező személy felülvizsgálaton csak 2012. december 31-ét követően 
vesz részt, akkor az adómentesség értelemszerűen az új igazolás kiállítását követő hónap 1. napjától jár.

1. A súlyos mozgáskorlátozottság ténye a gépjárműadó-mentesség megállapításához kapcsolódóan:
a) elsődlegesen a Nemzeti Rehabilitációs és Szociális Hivatal (szakértői szerv) által a közlekedőképesség 

minősítéséről kiadott szakvélemény-másolattal, míg
b) másodlagosan a fogyatékos személyek jogairól és esélyegyenlőségük biztosításáról szóló 

1998. évi XXVI. törvény (Fot.) szerinti fogyatékossági támogatás (Magyar Államkincstár általi) 
megállapításáról szóló hatósági határozat, vagy a megállapítás alapjául szolgáló hatályos 
szakhatósági állásfoglalás, szakvélemény másolattal vagy

c) a magasabb összegű családi pótlékra jogosító betegségekről és fogyatékosságokról szóló 5/2003. (II.19.) 
ESzCsM rendelet (Mr.) 3. számú mellékletében meghatározott igazolás-másolattal igazolható.

Az előzőekben nevesített okiratok egyikével sem rendelkező ügyfél a közlekedőképesség minősítését 
elősegítő, rendelkezésére álló orvosi dokumentációval és egyéb iratokkal a lakóhelye szerinti körzetközponti 
jegyzőnél (Okmányiroda 5000 Szolnok, Széchenyi krt. 22.) kérelmezheti súlyos mozgáskorlátozottságának 
megállapítását. E kérelemmel az okmányiroda megkeresi a szakértői szervet a közlekedőképesség minősítése 
érdekében. Ekkor a szakértői szerv által kiadott szakvélemény-másolat – feltéve, hogy az a közlekedőképesség 
súlyos akadályozottságának fennállását legalább 3 éves időtartamra megállapítja – szolgál alapul a 
gépjárműadó alóli mentesség megállapíthatóságához. 

Tekintettel az előzőekre, azon ügyfelek, akik a 2013. január 1-től hatályos szabályozás alapján érvényesíthető 
gépjárműadó-mentességre jogosító igazolással Rákóczifalva Város Önkormányzatának Adóhatóságánál 
jelenleg nem rendelkeznek, a fent hivatkozott okmányirodát legkésőbb 2012. december 31-ig szíveskedjenek 
megkeresni az 1. pontban leírt igazolások valamelyikének beszerzéséhez. Természetesen, amennyiben 
rendelkeznek a már említett ún. „új igazolások” egyikével, akkor az okmányirodát nem kell megkeresni, de 
ahhoz, hogy 2013. január 1-től gépjárműadó-mentességre jogosultak lehessenek, az új igazolást Rákóczifalva 
Város Önkormányzat Adóhatóságához be kell nyújtaniuk.

egyeztetünk a Kistérségi irodával, kikérjük a szakmai 
szervezetek és szakértők véleményét, áttekintjük a 
vonatkozó jogszabályokat, a kistérségi finanszírozás 
rendszerét és azt követően, ha egyértelműen 
megállapítható, hogy szakmai-, pénzügyi szempontból 
előnyös a közoktatási intézményi társulás létrehozása, 
akkor szeptember 1-től létrehozzuk a közoktatási 
intézményi társulást. 

Nos, az ügyben tett vizsgálódásaink nem igazolták a 
remélt szakmai és pénzügyi előnyöket, ezért a társulás 
létrehozásától elálltunk.

A Rákóczifalvai Általános Iskola önálló intézményként 
fog működni szeptember 1-től.

Krizsán Józsefpolgármester
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Tisztelt Rákóczifalvai Polgár! 
A település területén több olyan ingatlan található, 

amiben nem laknak. Az ingatlan tulajdonosának ebben 
az esetben is gondoskodni kell a rendben tartásról 
(vagy megbíz valakit, vagy ő csinálja). Az elhanyagolt 
udvarokat, ha bejelentik vagy helyszíni bejárás során 
észleljük, leellenőrizzük. Több esetben a tulajdonost ki 
kell nyomozni, mivel – sajnos - a tulajdoni lap nem valós 
tulajdonost takar. A lakossági bejelentések is sokszor 
hiányos információt tartalmaznak. A bejelentések 
ellenőrzésekor kiderül, hogy a bejelentett „parlagfüves 
területen” nincs parlagfű vagy minimális mennyiség 
van. Inkább az egyéb gyom „terem”. 

I. Gyomos lakóingatlan esetén: 
Ha ismert a tulajdonos, illetve használó, a gyomos, 

allergén növényt tartalmazó területekre,  belterületen 
az alábbi eljárás indul: (ez egyben eljárási sorrend is!) 
1. Felszólítjuk a terület rendbetételére, amennyiben 
nem tesz eleget a felszólításnak,  akkor

2. Értesítjük a hatósági eljárás megindításáról, 
valamint egy határozatban felszólítjuk, hogy 15 napon 
belül a gyommentesítés végezze el  és tájékoztatjuk, 
hogy amennyiben nem végzi el a gyommentesítést, 
akkor az a közérdekű védekezés elrendelésre kerül, ami 
egyben eljárási bírság kiszabását is jelenti 5.000 Ft-tól 
500.000Ft-ig terjedő mértékben. 

Ez az eljárás a helyi jegyző hatásköre.

                                             Ingatlanok rendben tartása 

  Parlagfű-mentesítési akciónap

Rákóczifalva bel- és külterületén egyaránt fontos az ingatlanok rendben tartása, ami a lakosság 
feladata, amely kötelezettség szabályozása – sajnos – elég bonyolult. Más szabály vonatkozik a 
belterületre, más a külterületre, más a gyomos, allergén növényt is tartalmazó területekre és megint 
más az eljárás a parlagfűvel benőtt területekre. 

Az eligazodásban próbálunk segíteni Önöknek a jelenlegi tájékoztatónkkal. 

II. Parlagfüves lakóingatlan esetén:
A parlagfüvet is tartalmazó belterületi ingatlanok 

esetén az alábbiak szerint jár el a  jegyző:
1.  Határozatban elrendeli a közérdekű védekezést 

2011. június 30-át követően, amennyiben a 
lakóingatlanon nagyobb mennyiségben parlagfű 
található  

2.  Az ingatlantulajdonosnak, vagy használójának 
küldött felszólításra, ha határidőn belül nem végzi el a 
munkát, akkor a felvett bizonyítékokkal együtt továbbítja 
a Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Kormányhivatal 
Növény - és Talajvédelmi  Igazgatósága felé, ahol a 
növényvédelmi bírságot kiszabják.

A közérdekű védekezés költségét és a kiszabott 
bírságot a földtulajdonosnak kell megfizetni!

Zártkerti és külterületi parlagfüves ingatlanok 
bejelentése vagy hivatali észlelése esetén 
helyszíni jegyzőkönyv készül, és minden szükséges 
adatszolgáltatással továbbítjuk a Szolnoki Körzeti 
Földhivatal 5000 Szolnok, Ostor út 1/a. (Ide a lakosok 
közvetlenül is bejelenthetik a parlagfüves zártkerteket 
és külterületi szántókat.) Kérjük, hogy a gyom - és 
parlagfű mentesítési kötelezettségnek szíveskedjen 
eleget tenni.

Megértő együttműködésükben bízva! 

   Tisztelettel:
 Török István jegyző

Rákóczifalva Város Önkormányzata is 
csatlakozott a Jász-Nagykun-Szolnok Megyei 
Parlagfű-mentesítési Alaphoz, így pályázat keretén 
belül megrendeztük 2012. július 3-án a parlagfű-
mentesítési akciónapot.

A Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Önkormányzat 
Közgyűlése ebben az évben is létrehozta a Jász-
Nagykun-Szolnok Megyei Parlagfű-mentesítési alapot, 
és pályázatot hirdetett meg egy parlagfű-mentesítési 
rendezvény/akciónap szervezésére. Önkormányzatunk 
is benyújtotta pályázatát 313.957- Ft támogatási összegre. 
A sok beérkezett pályázat miatt a Megyei Közgyűlés 
arányosan csökkentett összegű támogatásban 
részesítette a településeket, ennek értelmében az 
akciónap megszervezésére 184.649- Ft-ot kaptunk, 
melyhez az önkormányzat 61.550- Ft önerőt biztosított, 
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így összesen 246.199- Ft állt rendelkezésünkre a 
rendezvény megvalósítására.

A parlagfű-mentesítési akciónap helyszíne a 
sportpálya volt, ahol 2012. július 3-án (kedden) 
a helyi lakosok, az általános iskola tanulói és 
civil szervezetek bevonásával megvalósult a 
rendezvény.

A nap folyamán előadást tartott a parlagfűről 
és az ellene történő védekezésről a Jász-
Nagykun-Szolnok Megyei Kormányhivatal 
Népegészségügyi Szakigazgatási Szervének 
szakembere, dr. Borbásné Ignácz Ildikó, 
akinek tartalmas előadását ezúton is 
köszönjük. Ezt követően a résztvevők parlagfű-
ismereti versenyen vehettek részt, ahol a 
három legjobban teljesítő gyermek – Berta 
Norbert, Török Beáta és Makai Kata – értékes 
könyvjutalomban részesült. Gratulálunk Nekik! 
Minden résztvevőnek kedveskedtünk egy 
kis édességgel, hűtött ásványvízzel, a nagy 
melegre való tekintettel, illetve pólót és tollat 

ajándékoztunk „Parlagfűmentes Rákóczifalváért” 
felirattal.

Rendezvényünk célja volt, hogy felhívjuk a lakosok 
figyelmét a parlagfű elleni védekezés fontosságára, 
tájékoztatást adjunk a parlagfű veszélyeiről, a 
környezetet és egészséget károsító hatásairól. 
Igyekeztünk felébreszteni a lakosság felelősségérzetét 
a környezete iránt, hogy minél többen gondoskodjanak 
a parlagfű irtásáról ingatlanaikon, lakókörnyezetükben 
és a település elhanyagolt részein. Úgy gondoljuk, 
a kitűzött célt elértük, eredményes és sikeres napon 
vagyunk túl.

Köszönjük a megjelent civil szervezetek képviselőinek, 
a pedagógusoknak, Krizsán József polgármester úrnak, 
Hőnyi László alpolgármester úrnak és valamennyi 
kedves érdeklődőnek az aktív részvételt és a segítséget 
a „Parlagfűmentes Rákóczifalváért”!

Polgármesteri Hivatal
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                                   Egészségmegőrzés megelőzéssel

LEADER

                                           KTZVE HÍREK

A KÖZÖLD Alapítvány az egészséges környezethez, 
a lehető legmagasabb szintű testi és lelki egészséghez 
kapcsolódó viselkedésmódot népszerűsítő, elterjesztő 
rendezvénysorozat megrendezésére nyert el 
EMVA LEADER támogatást a Közép-Tisza-Zagyva 
Vidékfejlesztési Egyesület LEADER HACS akcióterületén. 
A rendezvénysorozat első két rendezvénye a Varsány 
Közösségi Házban zajlott június 9-én és 23-án. A két 
rendezvény alkalmával térítésmentesen szűrette 
le magát 46 fő Somatoinfra vizsgálattal, míg 63 
fő mérette meg a vérnyomását, vércukor szintjét, 
testsúlyát és testzsírtömegét. Mindkét alkalommal 
egészséges életmódot népszerűsítő ismeretterjesztő 
előadások, a gyermekek számára Egészség 
Játszóház, valamint Egészség-kvíz és Környezet-
kvíz kitöltés, gyógyteakóstolás, mozgásstúdió 
biztosította a remek időtöltést, a hasznos információk 
beszerzésének lehetőségét. Az első rendezvény 
kapcsán meghirdetett gyermekrajz pályázatra 178 
alkotás érkezett be, melyből 3 rajzot választott ki a 
zsűri, míg egy közönségdíjast választhatott az, aki 
a www.kozold.hu/rajzok weboldalon szavazott a 
számára legjobban tetsző alkotásra.

Az „Egészségmegőrzés megelőzéssel a KTZVE 
térségben” rendezvénysorozat szeptemberben 
folytatódik, szeptember 8-án és 29-én ismét 
igénybe vehető előjegyzéssel a térítésmentes 
Somatoinfrás vizsgálat.

A rendezvénysorozat szervezésében együttműködő 
partnereink: Varsány Közösségi Ház, Nyitott Könyv Irodalmi 
Kör, Kósa Méhészet – Kósa Lajos, Kossuth úti Pékség – 

2012. év szeptember 10-én nyí lik Budapesten a IV. kerületben a Lebstück Mária u. 10. számb alatt, 
73 négyzetmétren a „Márminálunk” Organikus Delikátesz elnevezésű helyi termékek népszerűsítését 
célzó üzlet. Indul a program, melybe várjuk a helyi terméket előállítókat, őstermelőket, kézműveseket, 
vállalkozókat.

A Delikátesz nyitvatartása támogatja majd a hétvégi programok ide szervezését, illetve egy kis színt visz a kora 
reggelekbe, reggelizőként is kiszolgálja a vevőket.

Kedves helyi terméket előállító Partnereink, helyi Termelők!
Amennyiben érdeklődnek a kezdeményezés iránt, kérjük, keressék irodánkat bizalommal, segítjük a 

kapcsolatfelvételt, a hagyományőrző ételkóstolók, termékbemutatók megszervezését, kézműves foglalkozások 
rendezését, és minden vidékfejlesztéshez illeszkedő ötletet. Célunk, hogy térségünk ismertségét növelve a helyi 
termékek piacát bővítsük, hogy közös erővel a fogyasztók tudatos gondolkodását pozitív irányba változtassuk: 
a hazai, helyi terméknél nincs jobb! Elérhető árakon, megfelelő és megbízható hazai minőséget szeretnénk 
bemutatni térségünkből, várjuk szíves érdeklődésüket, együttműködésüket!

A program iránt érdeklődők számára jelentkezésük után kiküldjük a részletes részvételi feltételekről szóló 
tájékoztatót, valamint egy regisztrációs lapot.

  Várjuk minden kedves érdeklődő jelentkezését!
KTZVE LEADER Iroda: 56/584-009, e-mail: ktzve1@gmail.com

Indul a „Márminálunk” Organikus Delikátesz program
HELYI TERMELŐK FIGYELEM!

Nagy Tímea, Rákóczi Néptáncegyüttes Közhasznú 
Egyesület, Madárbarát és Természetvédelmi Kör, 
Rákóczi Lap Baráti Kör Közhasznú Egyesület, Újszászi 
Liliom Néptánc Hagyományőrző Egyesület, Rákóczi 
Helyi Termék Egyesület, Emberkék az Emberért 
Egyesület.

„Európai Mezőgazdaasági Vidékfejlesztési Alap: a 
vidéki területekbe beruházó Európa”
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DÍSZOKLEVÉL
Rákóczifalva Város Képviselő-testülete 

a 65/2012. (V. 31.) önkormányzati határozata alapján
VADÁSZ ISTVÁNNÉ

asszonynak
RÁKÓCZIFALVA DÍSZPOLGÁRA 

címet adományoz
elismerve és megköszönve a közel négy évtizedes magas 
színvonalú pedagógiai munkáját, a II. Rákóczi Ferenc Általános 
Iskola, és az Általános Művelődési Központ hatékony és szervezett 

vezetését, kiemelkedő közalkalmazotti hivatástudatát, 
mellyel példát állított a jövő generációja elé.

           Rákóczifalva, 2012. július 1.
                                              Krizsán József  polgármester

„Ne panaszkodjunk, hogy az idő oly sebesen halad.

– Elfogyaszt sok virágot, de a törzs mellyen nőtek, azalatt 

mélyebbre ereszti gyökereit, s új binbókat hajt.”

(Eötvös József)

- Való igaz, mint említetted július végétől életemben 
egy nagy változás következik be. A jelenleg hatályos 
jogszabájok értelmében az 1953-ban született nők 
nyugdíjba mehetnek. A minegy harmincnyolc év 
szolgálati idő után korhatár előtti ellátásra leszek 
jogosult. Jelenleg aközalkalmazottaknak járó felmentési 
időmet töltöm.

Pedagógiai munkámat gyakran segítették 
gyermekkori emlékeim.

Itt nőltem fel Rákóczifalván, ide jártam általános 
iskolába, majd visszajöttem tanítani, később az iskolát 
vezetni.

Nem voltunk gazdag emberek, de édesanyám 
mindíg arra törekedett, hogy az ISKOLÁBA szépen 
felőltözve, rendbe szedett felszereléssel érkezzünk (Az 
öcsém és én). Ezt ma is, és oktató-nevelő munkám 
során folyamatosan betartottam. A példamutatás 
kiemelt pedagógiai elvem.

Vadászné Julika aktív pedagógiai pályájának 
lezárása alkalmából 2012. július elsején, a Város 
napon eddigi életútjának elismeréseként városunk 
díszpolgára megtisztelő címet kapta.

- Julika, szívből gratulálok a  településünk kitüntető 
díjához, és egyben köszöntelek a „megérdemelt 
pihenésüket töltők táborában”.

Te is elérkeztél életed egyik jelentős állomásához, 
biztos vagyok benne, hogy napjaid másképpen fognak 
eltelni mint ez idáig. Más örömök, gondok és értékek 
kerülnek előtérbe.

A főiskola befejezése óta (1974) folyamatosan az 
iskolánkban dolgoztál, sőt itt fejezted be általános 
iskolai tanulmányaidat is. Hosszú ideje kötődsz az 
intézményhez, mint régi diák és mint pedagógus. 
Szólj pár szót azokról a tanítókról, tanárokról, akik 
kisiskolásként megfogták kezedet, majd végigvezettek 
a felnőtté válás útjain, beszélj pályád jelentős 
mérföldköveiről.

Örülnék neki, és biztos a tisztelt olvasó is, ha ez a 
visszatekintés gazdagodna egy –  hiszen megteheted 
a sok évtizedes  pedagógiai tapasztaltodra 
támaszkodva – a múltat a jelennel összehasonlító 

„szubjektív elmélkedéssel”. Ha lehetséges, essék 
szó az indíttatásról, a pályakezdésedről, a kezdés 
örömeiről, nehézségeiről, az akkori intézményről, az 
akkori diákokról, a pedagógusok akkori helyzetéről 
és elfoglalt helyükről a társadalomban, a vezetővé 
válásod és vezetői gyakorlatod ön- és környezetalakító 
folyamatáról. 

Bízom benne, hogy mindezek tükrében, a múlt és 
jelen párhuzamos szemlélésével, értékelésével pici 
segítséget adsz a jövő diákjainak és nevelőiknek.

Tisztában vagyok vele, hogy pár mondatban erről 
nehéz érdemben beszélni, így rád bízom,  hogy ragadd 
ki a számodra igazán fontosat.                   Papp Imre
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osztálytársaknak is (nagyon rossz étkű és sovány 
kislány voltam).

Gyermekkorom történései megtanítottak egymás 
megbecsülésére, tiszteletére. A sok-sok játék 
megismertette velünk a győzelem örömét, mámorát. 
Tudtuk, hogy győzni kitartó munkával, a szabályok 
betartásával – néha huncutsággal – lehet. Mint 
tudjuk,minden játékban ott van a vesztés lehetősége 
is. Azt is megtanúltuk, hogyan kell a vereséget 
elviselni, kezelni. Mennyit kell azért harcolni, hogy 
újra győztesek lehessünk.

Iskolásként csodálatos tanítóim, tanáraim voltak. 
Olyan pedagógusok, akiket példaképeimnek tekintek.

Osztályfőnökeim mindíg kemény szigorral kezeltek 
bennünket a tanítási órákon. Igényesen, magas 
színvonalon tanítottak, és ami nagyon fontos, olyan 
hittel és kedves kisugárzással, hogy az általuk tanított 
tantárgyak a kedvencek listáján szerepeltek. A tanítási 
órákat követően is bizalommal fordulhattunk hozzájuk 
aprób-nagyobb problémáinkkal.

Szívesen segítettünk idős, beteg embereken. 
Nyáron a „gyakorló kertbe” jártunk gyomtalanítani, 
kapálni, a termést leszedni.

Középiskolás, főiskolás koromban „építőtáborokba” 
dolgoztunk. Közben megismertük, megszerettük a 
közös munka örömét.

A fizikai munkához már gyermekként hozzászoktam. 
Általános iskolás koromban, majd későbbi 
tanulmányaim során, minden nyári szünetet a helyi 
termelöszövetkezet faiskolájában töltöttem. Szemzés 
után kötöztük a facsemetéket. Kemény munka volt. 
A nyarak akkor is a harminc Celsius-fokos hőségben 
teltek. A fizetésünk azonban pontosan elég volt a 
szeptemberi iskolakezdésre.

Az effajta feladattudatom meghatározó maradt 
eddigi életemre. Ha valamit el akarok érni, bizony 
meg kell érte dolgozni. Ezt a családomtól, tanítóimtól 
kapott nevelési elvet tanítványaimmal is igyekeztem 
elfogadtatni, megértetni.

Tanítói pályámra legnagyobb hatással az általános 
iskolai gyermekközösségek és tanáraim voltak.

Mindíg szerettem osztálytársaimmal együtt játszani, 
tanulni, segíteni. Amikor szükség volt rá, meg is 
szerveztem a programokat.

A középiskolában Földes József osztályfőnökünk 
biztatott a leginkább. „Szabados magára hallgatnak 
az osztálytársai, jó szervező, magának tanítónak 
kell lennie” - modogatta. A rajz megszerettetése, 
tehetségem kibontakoztatása Bokros László 
középiskolai művésztanáromnak és néhai Sáros 
András főiskolai  művésztanáromnak köszönhető. 
Hálás szível gondolok rájuk. Főleg Bandi bácsi gyakran 
emlegette, legyünk büszkék arra, hogy tanítók leszünk, 
de tekintélyünk csak akkor lesz, ha viselkedésünkkel, 
külső megjelenésünkkel példát mutatunk nem csak 
a gyerekeknek, hanem szüleiknek is. Nem tudom 

milyen tanító lettem volna, ha őket nem ismerem. 
Azt viszont tudom, hogy számomra a tanításban a 
legfontosabbak az emberi kapcsolatok, a nevelés és 
egymás tiszteletben tartása.

Tanítói és vezetői munkámnak ez volt az alappillére, 
jelmondata.

Pályakezdőként Kecskés Istvánné Etelkával 
párhuzamosan tanítottuk osztályainkat. A tanórák után 
szinte az egész délutánt együtt tőltöttük diákjainkkal 
(őrsi és rajfoglalkozások, biciklitúrák, kirándulások, 
színházlátogatás, társadalmi munka). Kézműves- és 
sportfoglalkozásokat, színjátszókört, nyolcadikosok 
klubját vezettem, vezettünk. Nyáron természetesen 
szerveztük a kirándulásokat és a zánkai táborozásokat. 
Önzetlenül, lelkesen, nagy-nagy gyermekszeretettel 
tettük mindezt. (A táborban igaz nem kellett az 
étkezésért és a szállásért fizetni, ez volt a „bérünk”.)

A mindennapi oktató-nevelő munka öt épületben 
folyt (Giza néni féle épület, Mészáros-Iskola, 
Csapatotthon, Napközis konyha és a Központi Iskola).

Az intézmény infrastruktúrájának fejlesztésében 
nagy lépést jelentett az 1993-ban átadott 
Sportcsarnok. minden gyermek korszerű, jól felszerelt 
körülmények között tornászhatott. Emlékszem, az 1991-
92-es tanévben téglajegyeket vásároltak Rákóczifalva 
lakói. Ezzel is segítették az építés megindítását. Lelkes 
pedagógus kollégáim, családtagjaik és a szülők pedig 
használt téglát pucoltak napestig a tűző napsütésben. 
Így kezdődött. 2000-ben a millenium évében letettük 
az iskola legújabb épületszárnyának alapkövét. Új 
könyvtárral, korszerű számítástechnikai teremmel, 
tantermekkel, fejlesztő-és rajz-szaktanteremmel 
avattuk fel 2001. januárjában.

A „Rákóczi Diákjai” Alapítvány 1997-ben kezdte meg 
működését. Mint egyik alapító azt célt tűztük ki magunk 
elé, hogy iskolánk bútorzatát, számítógépparkját, 
audiovizuális eszközeit modernizáljuk, segítjük a 
hátrányos helyzetű, de jó képességű tanulóink 
felzárkóztatását, és tehetséges tanulóinknak 
még több lehetőséget biztosítunk a versenyzésre, 
megmérettetésre.

Köszönöm Dr. Túróczi Imre kuratóriumi elnök nagyon 
aktív, eredményes munkáját és a kuratórium minden 
tagjának lelkiismeretes tevékenységét.

A rákóczifalvai általános iskolában a 
gyermekkoromban és jelenleg is jelentős szerepet 
kapott a pedagógiai munkában a hagyományőrzés. 
Tudatos, kitartó munkával nevelőtestületünk 
2003-ban pedagógiai programjába beépítette 
a néptáncoktatást. Így ettől az évtől alapfokú 
művészetoktatási intézmény lettünk néptánc 
tanszakkal. 2007-ben kiválóra minősítette munkánkat 
a minisztérium.

Oktató-nevelő munkánkat hosszú éveken keresztül 
nagyközségünk, majd városunk figyelő-védő-ellenőrző 
szárnyai alatt végeztük. Az éves kölcségvetésünk 
azonban folyamatosan kevésnek bizonyult céljaink 
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megvalósításához. Pályázataink, szponzoraink, 
alapítványunk minden jelentős esemény és fejlesztés 
kapcsán segítették munkánkat. Az utóbbi évek 
legjelentősebb változása az iskolában a digitális 
táblák és az új számítógépek megjelenése. Büszke 
vagyok erre.

Vezetői, tanítói munkám során nem kerestem a 
problémákat. Jöttek maguktól is percről percre. Egy-
egy problémás helyzetet, konfliktust mindíg azokkal 
oldottam meg, akiknél keletkezett. A megbeszélés, a 
közös gondolkodás, egymás véleményének a közelebbi 
megismerése mindíg segített a megoldásban.

Az Általános Művelődési Központ vezetőjeként az 
oktatás-nevelés, közművelődés és a sporttevékenység 
koordinálása volt a feladatom. A többcélú intézmény 
nagyon szép eredményeket mondhat magáénak. 
Talán kiemelném a település nagyon színvonalas 
oktatási, kulturális és sportrendezvényeit, valamint 
ezekhez kapcsolódó pályázati eredményeket. Ezt úgy 
tudtuk elérni, hogy munkatársaim mindíg lehetőséget 

kaptak az önálló szakmai feladatok megvalósítására. 
A közösen megbeszélt és egyeztetett döntéseket 
követően azonban mindenkinek kötelező volt azt 
követni.

Az elmúlt harmincnyolc év sikereinek elérését 
segítette szeretett családom, kollégáim, munkatársaim, 
Rákóczifalva közösségei és a kedves szülők, gyerekek.

Az elmúlt években sok mindent tanultam a 
településen élőktől. Amit adtam, az volt a munkám.

Kedves Fiatal Pedagógus Kollégáim, kedves 
Olvasók! Valahol olvastam a következő godolatokat, 
melyet szeretettel ajánlok:
„Az értékek ma, a szabad szó és vélemény, a szabad 
gondolatok korában is ugyanazok. 
Figyeljetek mindarra, ami körülöttetek történik!
Tájékozottságra és körültekintésre alapozzátok a 
véleményeteket!
Teremtsetek rendet a gondolataitokban és a 
szavaitokban!”                               

                                                   Vadász Istvánné

ELISMERÉSEK

Július elsején – Rákóczifalva város napján – dr. Korpás László 
háziorvos részére a képviselő-testület „Rákóczifalváért díjat” 
adományozott, melyet Krizsán József polgármester úr és Török 
István jegyző úr adott át a szép számmal egybegyűlt ünneplő 
közönség előtt. A méltató szavak arról szóltak, hogy doktor úr 
Rákóczifalván több mint másfél évtizede végzi lelkiismeretes, 
önzetlen, szakmailag kiváló munkáját, melynek keretében 

magas színvonalon látja el a település 
háziorvosi, az iskola és a bölcsőde orvosi 
teendőit, valamint az Idősek Bentlakásos 
Otthonában az idősek felügyeletét. 

Szerkesztőségünk nevében gratulálok 
ehhez a szép kitüntetéshez, és kérlek, 
beszélj arról, mi vitt az orvosi pálya felé, 
megtaláltad-e ebben a hivatásban azt 
a szépséget, amiről álmodtál?

Dr.K.L. –  Köszönöm szépen a 
gratulációt. 

Az igazság az, hogy 17 éves koromban 
döntöttem el, hogy családi példa alapján 
nagybátyám hivatását választom, és én 
is orvos szeretnék lenni, nem pedig jogász, 
mint édesapám. Sajnos negyedikes 
gimnazista koromban édesanyám 
megbetegedett. Egyre rosszabbul lett, 
és ifjúi agyam nem tudta felfogni, hogy 
nem tud az orvostudomány egy 37 éves 
asszonyon segíteni. Az orvosi egyetemre 
való felvételem után tudtam meg, hogy 
halálos beteg. Halála előtt megígértette 
velem, hogy orvos leszek, és az olyan 
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betegeken, mint ő, segíteni fogok. Ez megerősített 
elhatározásomban, és orvos lettem.

Igen, ebben a hivatásban a legszebb a gyógyítás 
és érezni a betegek köszönetét, ha tudtam segíteni. 
Minden szakmában nagyon fontos megtalálni 
a példaképet. Ez így van az én esetemben is. 
Sokat tanultam nagybátyámtól, Dr. Bajnóczky 
István professzortól. Gyakorlati munkám során, 
pályakezdőként nyolc évet töltöttem a Hetényi Géza 
Kórház IV-es belgyógyászatán, ahol a gyakornoki 
éveimet is megszereztem. A szakmai gyakorlat alatt 
döntöttem el,hogy belgyógyász leszek. Dr. Matuz 
Dezső és Prágai Géza főorvos uraktól mind emberi, 
mind szakmai elhivatottságot kaptam.

– Egy orvosnak milyen érzés az, ha olyan 
környezetbe kerül, ahol gyermekeskedett, azokat 
az embereket kell gyógyítania, akik esetleg 
kisgyermekként egyengették az útját?

Dr.K.L. – A régi barátokat és ismerősöket mindig 
szívesen látom a rendelőben, ha betegként hozzám 
fordulnak. A személyesebb kapcsolat könnyebbé 
teszi a munkámat. Jó érzéssel tölt el, hogy azok az 
emberek, akik gyermekként ismertek –szomszédok, 
tanárok, volt osztálytársaim, játszótársaim – orvosként 
is megbíznak bennem és segíthetek rajtuk

Ennek alapját a Rákóczifalván töltött éveim képezik.
Életem első nyolc évét töltöttem Rákóczifalván. 
Három éves koromban szüleim Szolnokra költöztek, 
majd elváltak, engem anyai nagyanyámék neveltek 
harmadikos koromig. Majd én is bekerültem a 
városba, de szinte minden hétvégémet itt töltöttem 
a régi barátaimmal. A városi életet nem kedveltem, 
szívem visszahúzott Rákóczifalvára. Nagyapám 
olyan magas erkölcsi szinten élt, amely példaértékű 
volt, így a településhez való kötődésem is ebből 
gyökerezik. Nem volt kérdéses, amikor 1993-ban 
bevezetésre került a háziorvosi kártya-rendszer, és a 
megnövekedett feladatokat két orvos már nehezen 
tudta ellátni, hogy 1996-ban vállalom a harmadik 
körzetet. Annak ellenére, hogy addigra már a 
két körzetbe a lakosok be voltak jelentkezve. Azt 
mondom, hogy az emberek bizalmát megszerezni 
sem könnyű, de megtartani még nehezebb. Úgy 
szoktam mondani, hogy az első öt évben dolgoztam 
meg azért, hogy a bizalom meg legyen irányomban, 
a második öt év azzal telt, hogy ezt meg tudjam 
tartani. A fennmaradó hét év ilyen szempontból már 
könnyebb volt, de rengeteg tényező közrejátszott, 
hogy ne menjen minden simán. Csupán egyet említek, 
a közelmúltból, amikor fél évig helyettesítettük beteg 
háziorvos kolléganőnket. Mondhatom, az elmúlt 
17 évben stresszmentes életem nemigen volt. Ez a 
hivatás teljes embert igényel, amelyet nem mindenki 
tudott elfogadni. Házasságom öt éve válással 
végződött. Három, már jobbára felnőtt lányom van.

És vannak pillanatok, amikor kifejezetten nehéz 

orvosnak lenni. Nagyapám – kórházban ugyan, de – 
szinte a kezeim között halt meg, ugyanezt mondhatom 
nagymamámról is, aki élete utolsó időszakát az 
Idősek Bentlakásos Otthonában töltötte, ahol én 
felügyelem az idős emberek egészségi állapotát. 
Édesapám szenvedését ugyancsak végig kellett 
néznem. Ez komoly lelki teher. 

Egy orvos életében fontos az állandó továbbképzés 
is: 1993-ban belgyógyász szakvizsgát tettem, majd 
’98-ban következett a háziorvosi licence-vizsga, 
2001-ben pedig háziorvos-tanból is levizsgáztam. 
Szerencsésnek mondhatom magam, hiszen két 
kolléganőmben nagyszerű segítőkre találtam, velük 
együtt sikerült ezt a körzetet felépíteni

– Manapság a napi politika része lett az 
egészségügy, ezt hogyan éled meg?

Bár ennek a riportnak rólad kell szólnia, de 
kérlek,mondj néhány szót az egészségügyi 
ellátórendszer átalakításáról, mi az, amit erről 
tudniuk kell az olvasóknak. Az országos média sokat 
foglalkozik ezzel, de érdekelne a praktizáló orvos 
véleménye.

Dr.K.L. – Az első kérdésre azt tudom válaszolni, 
hogy nem igazán jól. Az egészségügy és a gyógyítás 
véleményem szerint, amennyire csak lehet, 
politikamentes kell hogy legyen. Ez szakmai kérdés. 
A benne dolgozók a politika beleszólása miatt 
helyzetüket egyre reménytelenebbnek érzik, és ez 
bizonyos kiábrándultsághoz vezethet. Ennek végső 
soron a betegek ellátása látja kárát. A kórházak és 
a szakrendelések túlzsúfoltsága miatt az alapellátás 
feladatai megnövekedtek. A kormányzat is az 
alapellátástól várja a betegek minél teljeskörűbb 
ellátását. A problémát fokozza a várólisták 
megjelenése, nonszensz, hogy egy hasi ultrahangra 
fél évet kell várni. 

A megjelent legújabb intézkedés alapján a háziorvos 
beutalója szükséges minden szakrendelés vagy kórházi 
kezelés eléréséhez. A „betegutakat” kormányzatunk 
igyekszik leszabályozni. Mit jelent ez? Pl.: Területen kívüli 
kórházba jár egy beteg. Ez a beteg továbbra is járhat 
megszokott orvosához, de sem családtagját, sem 
ismerősét nem viheti már oda.

A gyógyszerek elérhetősége is csökkenni fog a 
megszorító intézkedések miatt. Mindezek ellenére 
én és munkatársaim –ezután is – a ránk háruló 
feladatokat legjobb lelkiismeretünk és tudásunk 
szerint próbáljuk megoldani.

Végezetül szeretném megköszönni azoknak 
az embereknek, akik rám gondoltak a kitüntetés 
eldöntésénél. Amire büszke vagyok az az, hogy 
szinte a semmiből sikerült felépíteni egy körzetet, ami 
nehezebb volt, mint a szakvizsgáimat megszerezni. 

Köszönöm a beszélgetést, és jó egészséget kívánok 
széles körű gyógyító tevékenységedhez.

pbm
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POLGÁRMESTERI DÍCSÉRET
HORVÁTH FERENC

részére,
megköszönve Rákóczifalváért tett odaadó több évtizedes 

munkáját, melynek során fogatával önzetlenül – ellenszolgál-
tatás nélkül – segítette és segíti a mai napig is a település ün-

nepi megemlékezéseinek,
 rendezvényeinek színvonalas lebonyolítását. 

Őrzi és ápolja lovas-hagyományainkat, melyet 
igyekszik átadni a fiatalabb generáció tagjai számára.

              Rákóczifalva, 2012. július 1.
                              Krizsán József  

                                        polgármester

ELISMERÉSEK

A Város napi rendezvényen került sor ismét a 
település díjainak átadására. A közösség vezetői 
ezzel az elismeréssel szerették volna megköszönni azt 
a kimagasló, önzetlen munkát, amellyel a díjazottak 
éveken keresztül a közösségért tevékenykedtek.

Ilyen elismerésben, Polgármesteri dicséretben 
részesült Horváth Ferenc is. Mindenki „Feri bácsiját” 
nem kell bemutatnom senkinek sem. Hiszen őt 
mindenki ismeri.

Ha valaki részt vett már bármilyen rendezvényen 
Rákóczifalván, akkor találkozott vele és a fogatával. 
Az immár 88 éves „öregúr” fiatalokat megszégyenítő 
lelkesedéssel, és kitartással szolgáltat állandó 
programot a rendezvények látogatóinak, hintójával 
minden alkalommal kocsikáztatja a város apraját, 
nagyját. Ilyenkor nem lehet mást látni körülötte, mint 
önfeledten mosolygó arcokat. Visszalop egy kis 
darabot a múltból, de nem csupán a hintón utazással, 

Ha vasvilla esett is mi mentünk, 
ha egyszer elindultunk nem le-
hetett akadály…

leginkább a meséivel a régi Rákóczifalváról…
Amikor meglátogattam Feri bácsit, természetesen 

a nyári istállóban volt, itatott. A lovaknál kezdődik a 
napja reggel négy órakor, megeteti őket, megpucolja, 
majd kitakarítja az istállót, egész nap a gondjukat viseli. 
Este lefekvés előtt még rájuk néz. Feri bácsinál a lovak 
is családtagok, ugyanúgy ahogyan a két gyermeke, 
Feri és Piroska. A gyerekek annak ellenére, hogy 
saját lovuk nincs, mindenben támogatják, és segítik 
apjukat, aki már az unokáját is megfertőzte a lovak 
szeretetével. Feri bácsi elmesélte, hogy az első lovát 
még a nagypapájától kapta tizenkét évesen. Nála 
fertőződött meg a lovak szeretetével, és attól kezdve 
sosem tudott lemondani róluk. Azt mondja, amíg él 
nem akarja eladni őket, el sem tudja képzelni nélkülük 
az életét, hiszen mindig is volt lova. Nagyon büszke a 
hét éves unokájára, aki már most is úgy ül a lovon, mint 
egy csikós – „olyan, mint én” jelentette ki szeretettel.

Feri bácsi elkötelezettsége tényleg példa értékű, 
mindenképpen el kell mondani, hogy „a Horváth 
fogat” nem csak Rákóczifalva utcáin rója a köröket 
a kocsikázni vágyókkal. A környékbeli települések 
fogathajtó versenyein, például Kengyelen, vagy 
Tószegen (ahol az unokája is él, és Feri bácsi nagy 
örömmel mesélte el, hogy egész nap a kisfiú hajtotta a 
fogatot) a lovas sportok iránt érdeklődők az ő hintóján 
pihenhették ki a nap fáradalmait. Néhány évvel 
korábban még Feri bácsi is tett egy tiszteletkört a pályán 
már csak nosztalgiából is, ugyanis éveken keresztül 
ő is versenyzett. Sőt részt vett abban a munkában is, 
amelyet Mészáros Ernő kezdett el, hogy megalapozza 
Rákóczifalván a lovas sportokat. Tavaly a Tisza-
ligetben a fogyatékkal élő gyerekeknek okozott nagy 
örömet azzal, hogy megkocsikáztatta őket. Elmesélte, 
hogy hatvan éve kocsikáztatja a település óvodásait, 
iskolásait. Ha leesik a hó a hintó, vagy gumis kocsi helyett 
előkerül a szánkó. Még idén is átment Szandaszőlősre 
szánkóztatni az ottani gyerekeket. Szívesen mesélt arról, 
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hogy a gyerekek mennyire élvezik az ilyen kalandot, 
mennyire tetszik nekik a fogatozás, és milyen hálásan 
köszönik meg neki az élményt. Még akkor is üdvözlik, 
ha később csak az utcán találkoznak, ott is megismerik. 
Az ünnepségeken is aktívan részt vesz, 23 éve jár be 
minden évben Szolnokra március 15-én az ünnepségre, 
ahol hatalmas szeretettel fogadják. Rákóczifalván sem 
múlhat el nélküle ünnepség, Rákóczi születésnap, vagy 
Szüreti felvonulás, ő ott van a menetben. 

Elmondta, hogy nagyon örül a díjnak, hogy mégis 
megemlékeztek róla. 

Megköszöntem a beszélgetést, és azzal a jóleső 
érzéssel jöttem el, hogy Feri bácsi még csak nem is 
öregszik. Amióta én ismerem, nem sokat változott, 
ugyanilyen aktív, örökifjú és energikus volt, aki minden 
iránt érdeklődik. Ugyanezzel a szemlélettel nézte mindig 
is a világot és Rákóczifalva lovas életét.

Tartsa meg a jó Isten erőben, egészségben még 
sokáig nekünk!                                     Nagy Tímea

Ugyancsak a Város napja alkalmából, ahol a 
pedagógusokat is köszöntötték Polgármesteri kitüntetést 
kapott Hernek Istvánné Julika tanító néni, akit a település 
apraja-nagyja jól ismer, hiszen az iskolánkban eltöltött 
közel negyven év alatt sok nebulóval találkozott és 
kapcsolatot teremtett a szülőkkel is.

„Polgármesteri dicséret Hernek Istvánné részére
Megköszönve Rákóczifalván végzett 40 évnyi 

példamutató pedagógiai munkáját, melynek során 
kiemelkedő „szülői” szeretettel és gondoskodással, 
kiváló szakmai hozzáértéssel tanította az iskolába 
kerülő gyermekek sokaságát a betűvetésre, olvasásra, 

számolásra.”. Ez olvasható az oklevélen. 
Arra kértem Julikát, foglalja néhány gondolatba a sok-sok év 

emlékét:
1974. szeptember 1-jén képesítés nélkül kezdtem tanítani, mert 

hívott az iskola igazgatója. Akkor másodéves hallgatója voltam a 
Tanítóképzőnek.

Második osztállyal kezdtem munkámat. 1975-ben megkaptam tanítói 
diplomám. Mindig alsós tanító voltam, hol elsőtől negyedikig, hol elsőtől 
másodikig tanítottam a kisdiákokat. Eleinte inkább a matematika, 

az utóbbi években a magyar tantárgyak 
tudományába vezettem be tanítványaimat, 
de nincs olyan tantárgy, amelyet ne tanítottam 
volna ez idő alatt. 

A kezdetekre szívesen emlékszem 
vissza. Az 1977-78-as tanévben kaptam a 
lehetőséget, hogy életem első 1. osztályát 
osztályfőnökként tanítsam. Nagy izgalommal 
vártam az évkezdést. Eleven, de nagyon okos, 
jó közösség volt… nemrég részt vehettem 
az osztálytalálkozójukon. Bizony, sok szép 
emléket felidéztünk!

A többi osztályomra, tanulókra is szívesen 
emlékszem, hosszú lenne fölidézni mind.

A tanítás mellett voltam munkaközösség 
vezető és igazgatóhelyettes is. 

Sok-sok program, osztálykirándulás, 
versenyek színesítették a hétköznapok kemény 
munkáját. Pályázatokkal eljutottunk a szegedi 
Országos Levelező Feladatmegoldó Versenyre 
is, ahol szépen helytálltak tanítványaim. 

A szülők segítségét mindig magam 
mellett érezhettem.

38 évet voltam a pályán. Szép emlékekkel búcsúzom 
a kollégáktól, tanítványaimtól, a szülőktől, mert október 
19-től boldog nyugdíjas leszek! 

A Polgármesteri dicséretet, amit kaptam, 
ezúton is szeretném megköszönni! Meglepetés 
volt számomra ez a kitüntetés…. 

 Julika! Gratulálok a sok-sok év tanítói munkájához, 
kívánom, hogy nyugdíjas éveid jó egészségben, 
családod szerető környezetében töltsd hosszú-hosszú 
ideig! Legyen időd mindannak megvalósítására, amit 
szeretnél, amit terveztél!                                   K.G.



RÁKÓCZI

16

Rákóczi

Az ÁMK, II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola és Alapfokú 
Művészetoktatási Intézmény ezen a nyáron is több 
tábort szervezett a nyári szünidőt töltő gyerekeknek.

Táboraink:
1. szabadidő- és sporttábor, helyben: június 25-29-
ig és július 2-6-ig (71 fő)
2. kézműves tábor, helyben: július 2-6-ig (22 fő)
3. néptáncos szaktábor, Balatonalmádi: 
július 2-7-ig (18 fő)
4. néptáncos szaktábor, Martfű: 
augusztus 6-11-ig (15 fő)
5. „Erzsébet tábor”  Fonyódliget: 
augusztus 13-18-ig (20 fő)
Ezen a nyáron 146 tanuló táborozik iskolánkból. A 

helyi táborok étkezését pályázati forrásból Rákóczifalva 
Város Önkormányzata biztosította. A gyerekek sport-
és szabadidős programokon vettek részt, a kézműves 
tábor tagjai pedig a játszótér és az iskola bejáratának 

Színesedett környezetünk

                          Táborozunk

ISKOLA

falát festették ki. 
A néptáncos szaktábor a résztvevők, az önkormányzat 

és támogatók finanszírozásában valósult meg. Ifis 
táncosaink új táncanyagot és dalokat tanultak, 
csapatépítő játékokban vettek részt, és rengeteget 
fürödtek a Balatonban. Köszönöm Györe Ágnes és 
Kabdebon Szabolcs munkáját, melyet a tábor sikeres 
megvalósításáért tettek.

Pályázat útján nyert részvételi lehetőséget 20 fő 
diák részére intézményünk az „Erzsébet program” 
keretében. Ők szintén a Balaton partján töltenek el 
néhány felejthetetlen napot Köves Éva és Szenesné 
Dörömbözy Ildikó kíséretében. 

Néptáncosaink kitartó tagjai Martfűn, a Művelődési 
Központban ismerkedhetnek új táncanyaggal Györe 
Ágnes, Vas Béla és Kabdebon Szabolcs irányításával.

A tábori programok szervezésében, kivitelezésében 
nevelőtestületünk minden tagja részt vett.

(Fotóink az ifjúsági csoport szaktáborában 
készültek, Balatonalmádiban.)

Hőnyiné Nagy Erzsébet
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Színesedett a környezetün. Idén nyáron július 2-6-ig 
18 gyermek és a pedagógusok szorgos munkájának 
eredményeként valósultak meg a csodálatos vízi-világ 
az iskola folyosóján, és a városi játszótér mesefigurái.

A tehetséges gyerekekből álló kis csapat 3 nap alatt 
elvégezte a kitűzött feladatokat, így a többi napon az 
iskola további színesítésére is sor került.

A munkaórák gyorsan repültek, köszönhetően 
annak, hogy a kis művészek ismét összefogásról tettek 
tanúbizonyságot.             Bereczné Kocsis Adrienn

EGY LÉLEGZET

Vöröslő égbolton ébred a Nap
Bőröm simogatják a fénylő sugarak
Csak nézem szelíden arcodat
S érzem, nélküled nincs már holnap.

Hazugsággal teli eddigi életem
Őszinte könnyeid mossák el csendesen
Mikor önmagam sem tudtam már ki is vagyok
Felemeltél, s fényed rám ragyogott.

Kerestem a boldogságot éveken át
Saját igazamért vívtam százezer csatát
De most fegyvertelen, csupasz lélekkel
Előtted állok, s érzem, félnem mégsem kell.

Mert szemed hangok nélkül mesél
Bőröm perzsel érintésed helyén
Tudom, te vagy, ki sosem ártana nekem
Érted vagyok itt, e földön, kedvesem.

Te vagy minden, mire vágytam én
Te vagy minden eltitkolt remény
Szívem minden dobbanása, mi éltet
Egy lélegzet, ami kell, hogy éljek.

S ha egyszer eljönne a pillanat
Mikor közelséged már távol marad.
Utolsó lélegzetemmel, mely életet ad
Neved suttogom, míg meghal a Nap.

ISKOLA

(Egy lány zöld sállal)
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                                                        Varsány Közösségi Ház

ÓVODA

                                  Óvodai élet nyáron

Eljött a nyár, vele együtt a 
megérdemelt pihenés. Nagyon sok 

kisgyermek tölti otthon a családjával, a nagyszülőkkel, 
vagy a rokonokkal a nyarat, és vesz fel egy nyugodtabb 
életritmust az egész család.

Vannak, akik ezt nem tehetik meg az egész 
nyárra, ők az óvodai nevelést veszik igénybe. Az 
időjárás, a kánikula, esetleg hőségriadó „beleszól” 
napirendünkbe. Fontos, hogy ebben a nagy hőségben 
is biztosítsuk a gyermekek egyéni szükségleteit. Reggel 
6 órától 10 óráig a szabadban töltjük el az időt: 
mozgással, homokozással, labdázással, rajzolással. 
Közben 9 óra körül tízóraizunk, a még hűvösnek 
mondható csoportszobában. Ezután egy kis hűsítő 
zuhany után mesére invitáljuk a gyermekeket egy 
hűvös csoportszobában. Ebéd után a lenge könnyű 
alvóruhában egy kis pihenés következik. Délután 
uzsonna, majd a nagy melegben már leginkább bent 

játszunk és várjuk a szülőket.
Ezek a gyermekek a kánikula legveszélyesebb 

időszakát az óvodában töltik. Fontos tehát, hogy 
egészséges életmód részeként megismertessük 
velük azokat a szabályokat, melyek segítik őket a 
kánikula, a hőség, az égető napfény kivédésére, 
elviselhetővé tételére. Állandóan tudatosítjuk velük, 
hogy csak árnyékban tartózkodjanak, és sokat 
igyanak. A folyadékpótlásról rendszeresen a dajka 
nénik gondoskodnak. Azt is fontosnak tartjuk tudatni a 
gyermekekkel, hogy ha nem érzik jól magukat, bátran 
szóljanak.

Ami izgalmas a nyárban, hogy a csoport-
összevonások miatt megismerkedhetnek azokkal a 
gyermekekkel, akiket eddig még nem ismertek, és a 
nyár folyamán bővülnek baráti kapcsolataik.

Szép nyarat kívánunk mindenkinek!
 Mondi Béláné   óvodapedagógus
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A Nemzeti Kulturális Alap tájékoztatása szerint a 
Rákóczifalva Városi Könyvtár is részt vehet a Márai II-
programban. A program célja a kultúra megőrzése, 
a hazai és a határon túli magyar kiadók által 
megjelentetett, értéket képviselő könyvek eljuttatása 
minél több olvasóhoz a hazai és a határon túli 
könyvtárakon keresztül, az olvasáskultúra fejlesztése, a 
kortárs magyar szerzők támogatása és megismerése. 

A programnak köszönhetően könyvtárunk ismételten 
550000 Ft-ot nyert. 

Igyekszünk minél hamarabb kiválogatni a szép- 
és szakirodalmú könyvekből a könyvtárunknak, 
olvasóinknak a legmegfelelőbbeket.

Reméljük, hogy mire a Rákóczi Lap megjelenik, 
addigra már úton is lesz a könyvszállítmány 
olvasóink örömére.

A Nemzeti Kulturális Alap döntése alapján a 
városi könyvtár 2012. év folyamán folyamatosan 

KÖNYVTÁR

                                        Örömteli hírek a könyvtárból
kap folyóiratokat.

A  támogatásnak köszönhetően a könyvtárunk 60 
db folyóiratot kap rendszeresen. 

Egy kis ízelítő a kínálatból: Élet és Tudomány, 
Magyar Iparművészet, Színház, Édes Anyanyelvünk, 
Alföld, Csodaceruza, Forrás, História, Kortárs, 
Rubicom, Természetbúvár, Tiszatáj….. és még 
sorolhatnánk tovább.

Látogatóink a folyóirat részlegünkben minden nap 
nyitvatartási időben megtekinthetik, elolvashatják, 
illetve hétvégére kikölcsönözhetik.

A helyi önkormányzatok minden évben 
pályázhatnak könyvtári érdekeltségnövelő 
támogatásra. Az idén 113 ezer Ft-ot nyertünk. Ezt 
az összeget  könyvvásárlásra fordíthatjuk.

„Egynek minden nehéz, soknak semmi sem 
lehetet len.”                              /Széchenyi István/

Könyvtárunkban  2012. június 4-től-június 24-ig 
állományellenőrzés (leltár) volt.
Az állományellenőrzés megkezdése előtt tájékoztattuk 
olvasóinkat, hogy a könyvtár előre láthatóan három 
hétig zárva tart. Sokan azt „hitték”, hogy szabadságra 
mennek a dolgozók.
„Sajnos” nem, kemény munka folyt a zárt ajtó mögött.
 A segítőknek köszönhetően tudtuk ilyen „gyorsan” 
(3 hét alatt) elvégezni ezt a feladatot, és   június 25-én 
délután 14.oo órától ismét tudtuk fogadni az olvasókat, 
látogatókat.
Akik az állományellenőrzésben segítettek, részt vettek:  
Beroe tagjai: Papp Isvánné, Juhász Jánosné, Istella 
Lajosné  
Együtt Egymásért Rákóczifalva Klub: Kőrösi Sándorné, 
Kőrösi Sándor, Bukta Jánosné, Szabó Béláné, Nagy 
Tiborné
Kertbarát Kör: Simon Györgyné, Mészáros Ernőné
Irodalmi Kör: Tóthné Mezei Angéla, Fekete Ferenc 
Jóga klub: Tárkány Józsefné, Krizsán Józsefné, Barhács 
Péterné
II. Rákóczi Ferenc Nyugdíjas Klub: Nádas Imréné, 
Balogh Gyuláné 
Olvasóink: Karkus Katalin, Jeges Sándorné, Kaposvári 
Józsefné,  Csikós Andrea  
Nyugdíjas  kolléganőnk  Barhács Istvánné, és 
természetesen a két könyvtáros, 
Hellenpach Rozália és Tóth Istvánné.
K Ö S Z Ö N J Ü K    A    SE G Í T S É G E T ! ! ! !
Továbbra is szeretettel  várjuk régi és új olvasóinkat! 

                                                                  Tóth Istvánné

Deák Orsolya
Nyári magány
Bőröm égeti a nap,
De belülről fázom.
Érzem itt benn a havat,
- mint egy rossz álom.
Izzadok a naptól,
De olvadok a jégtől
És csak ír a Nagy Toll,
Maga sem tudja, miről.
Egy érzést leírni:
Meleg van, de fázok.
Szebbet előhívni
Rég hiába próbálok:
Bőröm égeti a nap, 
De belülről fázom. 
Érzem itt benn a havat,
- mint egy rossz álom.

Deák Orsolya
Tiszai kép
Csillagpor hull a sötét égről
A Tisza selyemfodraira,
Szikrát szórva a fakó fénytől
A hullámok hűs hantjaira.
Botladozó szellő bukik át 
A most színes faleveleken.
A rajtam lógó drapériát 
Mozgatja csendes elevenen.
(2012)
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                    Kuruc Hagyományőrző Egyesület első féléve

1. Pályázatok készítése
- Hagyományok útja: igényelve - 750.000 Ft, 

támogatás - 200.000 Ft
- Működési pályázat: igényelve - 1.998.000 Ft, 

támogatás - nincs elbírálva
- Hagyományok útja kulturális és közművelődési 

programok: igényelve - 1.383.000 Ft, támogatás: nincs 
elbírálva

- Kuruc kori hagyományaink felelevenítése a határon 
túli magyarságért: igényelve - 2.640.000 Ft, támogatás 
- nincs elbírálva
2. Partneri és együttműködési megállapodások a 2012. 
évi programjainkhoz

- Iszatambuli Magyar Főkonzulátus, Kiss Gábor 
főkonzul

- Rákóczi Múzeum - Rodostó, Ali Kabul 
múzeumigazgató

- Török - Magyar Baráti Társaság - Rodostó, Günes 
Gürseler elnök

- Thököly Imre Baráti Társaság - Kocaeli Karatepe, 
Ertunc Baykal elnök

- Horvátországi Magyarok Demokratikus Közössége 
Split-dalmát Megyei Egyesület, Kollár István elnök

- Ady Endre Művelődési Egyesület - Szaján (Vajdaság), 
Benyócki Sára elnök

- Széchenyi István Általános Iskola - Alsónémedi, II. 
Rákóczi Ferenc és a szabadságharc jegyében című 
program

- Reformkori Hagyományőrzők Társasága - 
Balatonfüred, Korok Fesztiválja című program

- Biharnagybajom Önkormányzata, Bajomi 
Várjátékok című program

- Agrárinnovációs Műhely - Berettyóújfalu, Várkonyi 
Kavalkád című program

- Alsóörs Önkormányzata, Török világ Alsóörsön című 
program
3. Első félévi rendezvényeink

- Kuruc Idők Emlékezetére - Rákóczifalva
- Kuruc-kori kiállításunk Alsónémediben
- Fellépés Balatonfüreden a Korok Fesztiválján

4. A Hagyományfesztivál - XIII. Aratófalatok Ünnepe 
(Rákóczifalva, július 14.) előkészületei

Fesztivál

Alsónémedi kiállítás
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     REBKÖ    I smét találkoztak az elszármazottak

     Rákóczi  Lovasai -  h í rek

A város napja ünnepségsorozathoz csatlakozva, 
ismét találkoztak a Rákóczifalvaiak és Elszármazottak. A 
szokatlan meleg időjárás ellenére szép számmal jöttek 
össze újra azok a településről elszármazottak, akiknek 
élő rokonuk itt már nincs, mégis ezer szállal kötődnek 
Rákóczifalvához, kíváncsiak a régi ismerősökre, érdekli 
őket a kisváros fejlődése, élete. De eljöttek a helybeli 
új tagok is. A Varsány Közösségi Házban terített asztal 
mellett elevenítették fel a régi közös emlékeket, majd 
megkoszorúzták az Alkotóház falán lévő, Borsos István 
szobrászművész alkotta Rákóczi-domborművet, és 
meglocsolták az általuk ültetett emlékfát.

A finom ebéd elfogyasztása után bekapcsolódtak 
a város napja rendezvényeibe: meghallgatták 
a köszöntőket, tapsoltak a kitüntetetteknek és az 
azt követő változatos és érdekes produkcióknak. 
Pihenésképpen megtekinthették a helyi civilszervezetek 
bemutatkozó kiállításait a Rákóczi Laptól a Brumm 
Szövetkezet bábjain keresztül a Kertbarátok terményéig, 
de gyönyörködhettek Szabóné Marika néni gyönyörű 
kézimunkáiban is.

Június 19. : Rákóczifalva város képviselő-testülete Novák Gyula képviselő indítványát – a Rákóczi-szabadságharc 
kezdetének, 1703. június 16-ának nemzeti ünneppé való nyilvánításáról – leszavazta, és ezzel nem támogatta.
Június 26.: Világharmónia futóit fogadtuk lóháton, és kísértük végig a városon.
Június 30.: Részt vettünk az ópusztaszeri „Nyílzáporon”.
Július 7.: Balaton átúszáson vett részt Kovács Zalán, és teljesítette azt. Ugyanezen a napon, Novák Gyula kisbíró 
Budapesten, a Syma csarnokban, a II. Magyar Világtalálkozót nyitotta meg.
Erőt, tisztességet kívánok és köszönetet mondok minden tagunknak!

Novák Gyula elnök

A felhőtlen szórakozásnak csak a nagy meleg 
vetett gátat, de még így is jóleső érzéssel távoztak 
azzal, hogy „jövőre, veletek, ugyanitt”! Rajtunk 
nem fog múlni! A város mindig megkülönböztetett 
figyelemmel, szeretettel várja hazalátogató 
elszármazottait.                                                                                        Máté Pál  elnök
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Június 30-án 12. alkalommal rendeztük meg nyári 
rendezvényünket. A rekkentő hőség ellenére is elfogadták 
meghívásunkat: a Kisújszállási Nagykunhalmi, valamint a 
Napsugár Beroe tagjai, továbbá a helyi civilszervezetek 
képviselői: Együtt- Egymásért Rákóczi Klub, MSZP, II. 
Rákóczi Ferenc Nyugdíjas Klub, FIDESZ, Kertbarát Kör, 
Rászorultakat Támogatók Egyesülete. A rendezvény 
megszervezése többhetes komoly munka eredménye. 
Itt szeretném megjegyezni azoknak a lakosoknak, akik 
jelszava „ezek mindig csak buliznak, költik a település 
pénzét”, hogy ezek a rendezvények önköltségesek, 
és szívesen látunk minden rákóczifalvai lakost, amikor 
éves programterveinket összeállítjuk. Munkánkkal 
szabadidőnket feláldozva (társadalmi munkában) 
aktívan részt veszünk a település közösségi életében, az 
itt élő és ide látogató felnőttek és gyermekek szórakozási 
lehetőségét biztosítjuk, továbbá részt veszünk a város 
szépítésében, kulturális tevékenységében.

BEROE–NYÁR rendezvényünket igyekeztünk 
változatosan és színvonalasan kitölteni. 

Kulturális programokkal lehetőséget biztosítottunk a 
fellépők bemutatkozására. Programunk összeállításánál 
a hangsúlyt a különböző korosztályok, vagyis az idősebb 
és fiatalabb szereplők aktív részvételére helyeztük.

Iváncsik Imre országgyűlési képviselő úr és Krizsán 
József polgármester úr köszöntő szavai után kulturális 
műsor következett. A délután hangulatát a Rákóczi 
Néptáncegyüttes vérpezsdítő bemutatója fokozta, 
majd Cserven Ferencné és Fehér Ferenc szavalatát 
hallhattuk. Ismét óriási sikert arattak a Dalma Dance 
Klub rákóczifalvi tagozatának táncosai Tímár Csaba 
vezetésével. Rendezvényeinken már elmaradhatatlan 

a Martfűi Karatésok bemutatója, ahol több magyar, 
európai, és világbajnoki helyezett sportol, a csoport 
tagja között több rákóczifalvi illetékességű fiatal is 
szerepel Balla János, Balogh Bernadett és Balogh 
Zsolt személyében. A műsort egyesületünk tagjainak 
tánca zárta. A vacsorát Mester István és csapata főzte 
és szolgálta fel. A süteményeket a Fehér Kft. sütötte, 
köszönjük a szponzorálást. A zenét állandó zenészünk 
Ábel Tibor szolgáltatta. 

Szeretném megköszönni a segítségét, munkáját 
mindazoknak, akik hozzájárultak a rendezvény 
sikeréhez. 

Köszönjük a XII. BEROE–NYÁR fővédnökének, 
Iváncsik Imre országgyűlési képviselő úrnak évek óta 
nyújtott anyagi és erkölcsi támogatását, mely nélkül a 
rendezvényt nem tudtuk volna megszervezni. Köszönjük 
Szabó László alpolgármester úr anyagi támogatását. 
Köszönjük Császiné Csáti Réka intézményvezetőnek, 
Pálinkásné Földi Máriának, a könyvtár dolgozóinak, 
a Fehér Kft.-nek, Fekete Ferencnek és Feketéné 
Molnár Zsuzsinak, Papp Imre fotósnak, Hőnyiné Nagy 
Erzsébetnek és Györe Ágnesnek, Tímár Csabának, 
Hegedűsné Jutkának, Czikkelyné Marikának és 
Czikkely Józsefnek és unokáiknak, Csiziné Magdikának 
a sok segítséget, valamint minden fellépő gyermeknek 
és szüleiknek, vállalkozóknak, civilszervezeteknek, akik 
tombola-felajánlásaikkal segítették egyesületünket. 

És végül, de nem utolsó sorban szeretném 
megköszönni tagtársaim erőn felüli munkáját.

Kívánunk a nyárra minden újságolvasónak jó 
pihenést és jó egészséget!

 Komárominé Kovács Katalin egyesületvezető
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  Gólyamentés Rákóczifalván

Köszöntő

Lapunk korrektora és segítője Máté Pálné 
Katika és férje Máté Pál 2012. július 14-én 
ünnepelte 50 éves házassági évfordulóját.
Ez úton is gratulálunk és még nagyon sok 
egészségben eltöltött közös évet kívánunk!

A Rákóczi Lap szerkesztősége

Meghívó
A Rákóczifalvi KSE Vezetősége szeretettel meghívja 
2012. július 20-án /pénteken/ a Varsány Közösségi 
Házban tartandó közgyűlésre.
Közgyűlés témája:
1. 2011. évi beszámoló
2. Alapszabály módosítás elfogadása
3. Tisztségviselők választása
Rákóczifalva, 2012. július 2.
Tisztelettel: a KSE Vezetősége

2012. július 06-án szerdán hajnalban kaptam az 
első telefonos bejelentést, miszerint Rákóczifalván a 
Kossuth és Toldi út sarkán lévő gólyafészek leesett a 
földre. A bejelentő szerint a 3 gólyafióka három helyen 
található meg. A helyszínre érkezve pontos információt 
kaptunk a madarak hollétéről. Összegyűjtöttük őket 
és megállapítottuk, hogy egy gólyafióka szemmel 
láthatóan sértetlen, a másik kettőnek különböző fokú 
sérülései lehetnek. Értesítettük a Hortobágyi Nemzeti Park 

Igazgatóság munkatársát, dr. Tallós Bélát. Érdeklődtünk, 
mit tegyünk a madarakkal. Ő éppen Cibakházán volt 
sérült madarakért. Megkért, hogy míg megérkezik, 
helyezzük őket egy nagy kalitkába, majd elszállítja 
Jászberénybe, az állatkertbe.10 óra körül megérkezett, 
azt mondta, mind a 3 gólyát el kell szállítani, állatorvos 
fogja megvizsgálni őket. Sajnos az ő autójába már nem 
fért be, így az önkormányzat autójával, a polgármester 
úr hozzájárulásával szállítottuk el az állatkertbe. 
Másnap telefonon érdeklődtünk az állapotukról, mire 
közölték, hogy mindhárom fióka jól van, és önállóan 
táplálkozik. Jó kezekben vannak, megfigyelés alatt 
tartják őket. Köszönet mindenkinek, aki segített a 
mentésben, az elszállításban, a tájékoztatásban, és az 
E.ON munkatársainak, akik hamarosan helyreállították 
az eltört fészektartó kosarat. 

Madárbaráti tisztelettel és köszönettel: 
Katona Mihály

Terenyei Katalin
és 
Máté Pál
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GASZTRONÓMIA

                                          Így tanultam meg főzni

Bár mostanában már csak az unokáimmal labdázok, 
legutóbb Papné Klárikától is kaptam egy passzot.
Hogyan is tanultam meg főzni?

Már az iskolapadból férjhez mentem, de mivel 
anyukám és nagymamám jól főztek, én pedig 
nagyon rossz evő voltam, eszem ágában sem volt 
belekontárkodni a főzésbe.

Drága jó nagyanyám sarki háza előtt akárki 
elment, idegen vagy ismerős, mind kapott egy jó 
szót és egy tányér ételt.

Nagyanyám otthon volt, így mindennap főzött. 
Kisebbfajta éttermi mennyiséget. Hatalmas asztal 
volt a konyhájában, ahol mindig ebédelt velünk 
valaki, aki betévedt.

Rendszeresen ott ebédelt Gáspár néni a szomszédból, 
a nyáron szotyolát, télen száraz belet áruló ”Csicseri” 
Panna néni, a Tsz tanyára kijáró agronómusok stb.

Ha nagymamám nem a fogamhoz valót főzött, 
mentem haza anyukámhoz enni, így aztán jól el 
voltam kényeztetve.

Azután hogy férjhez mentem, nagymamáméknál 
laktunk, nem volt gondom az ételre.

Történt egyszer, hogy a szomszéd Szöllősi Erzsi néni 
/aki Disznósné Eszti néninél volt varrónő/ – az olvasók 
közül még bizonyosan sokan emlékeznek rá –, unokája 
meghívott minket hozzájuk, Kisbérre.

Mi pénteken este értünk Elliékhez, aki a szüleinél 
lakott a férjével. Szombaton reggel mindenki elment 
dolgozni, így az anyukája megkért, hogy mire 
hazajönnek, főzzünk ebédet.

Karalábé van a kertben, legyen karalábéleves, 
a hízott kacsa a hűtőben felpucolva, azt pedig 
süssük meg.

Na, ekkora leckét eddig még nem kaptam!
Sült kacsa sűrűn került az asztalra, azt még tudtam, 

hogy néz ki, de a karalábéleves……..
Nem is emlékszem, hogy otthon anyukám vagy 

nagymamám főzött volna, de ha igen, én biztos a 
másiknál ettem.

Tanakodtunk a férjemmel, most mi legyen. 
Szakácskönyvet kerestünk, amit persze nem találtunk, 

hiszen más lakásában turkálni nem illik.
Végül aztán jó sok disznózsíron betettem én a 

kacsát sülni, jó nagy lángra, hiszen már lassan 
jönnek a háziak.

A karalábéleves valami cukros tejes löttyre 
„sikeredett”, ami végül fel sem lett tálalva – nem is 
tudom miért? –.

A kacsát próbáltuk megenni, ami kicsit „pirosabbra 
„és rágósabbra sikerült, mint az itthon megszokott.

Nagyon-nagyon szégyelltem a dolgot! Ekkor jöttem 
rá, nincs mese, meg kell tanulnom főzni!

Azóta eltelt több mint harminc év.
Ez alatt az idő alatt nagyon sokat álltam a tűzhely 

mellett. Közben megszerettem az ízeket, bármit 
megfőztem, megsütöttem. Már nem csak az otthon 
megszokott ételeket. Rengeteg szakácskönyvem van, 
de az internetet is használom egyéb újdonságok 
elkészítéséhez. Időközben még lakodalmakban is 
főztünk, sütöttünk az örökös segítőmmel, a férjemmel.

A sok-sok recept mellett vannak kedvenceink is. 
Mivel a férjem is és a fiunk is vadászik, így többször 
kerül vad az asztalunkra. Mi a húst az általunk 
kikísérletezett páclével puhítjuk. Most a sütögetés 
idényében vagyunk, kerti parti előtt is használhatjuk 
ezt a húspuhító módszert.

Nekünk ez jött be a legjobban. Nem csak vadhoz, 
hanem sertéshúshoz, borjúhoz, bárányhoz is jó:

A hússzeleteket bedörzsöljük az alábbi keverékkel: 
1 evőkanál delikát, 1 kávéskanál őrölt bors, 5 gerezd 
zúzott fokhagyma, só, 2 dl étolaj. Ezt az olajos 
keveréket mind használjuk fel a húsra, ami kb két kiló 
húshoz elegendő.

A bedörzsölt húsokat tálba rakjuk, rákarikázunk 
2 szál sárgarépát, 2 szál zöldséget, 2 fej 
vöröshagymát, két szem paradicsomot. Az egészet 
leöntjük annyi tejjel, ami ellepi. Lefedve hűtőben 
tartjuk 2-3 napig, naponta forgatjuk.

Sütés előtt papírtörlővel áttörölve, a húshoz illő 
fűszerekkel megszórva, füstölt szalonnával megtűzdelve 
sütjük. Ha tepsiben sütöm, még két fej vöröshagymát 
félbevágva teszek a tepsi négy sarkába. A vadsültekhez 
általában csipkebogyó vagy áfonyalekvárból készült 
mártogatóst csinálok. Ehhez köretként a meghámozott 
krumplit megfőzöm, leöntöm a főzővizet, és még forrón, 
vajjal vastagon kikent tepsibe öntöm, jól besózom, 
összekeverem, hogy vajas legyen mindenhol. Nem 
baj ha törik a krumpli, annál finomabb. Szép pirosra 
sütöm.

Most már túl sokáig „dekáztam” a labdával, így 
Jobbágyné Incze Erzsikének dobom, és köszönöm, 
hogy elkapja.

Forgó Józsefné
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KITEKINTÉS A NAGYVILÁGBA
Kalotaszegi séták III.

Aki nem járt még arrafelé, talán el sem hiszi, hogy 
vannak kalotaszegi falvak, ahová ma is ugyanaz a 
szekérút vezet, mint száz évvel ezelőtt. Magyarvalkóra 
is olyanféle út vezet ma is, mint egy erdei földút. 
Mindazonáltal ebbe a havasaljai kicsinyke magyar 
falvacskába mindnyájunknak el kellene menni. Mi 
magunk pünkösd ünnepében jártunk arrafelé. Afféle 
nosztalgia-látogatás volt ez, hiszen a kalotaszegi 
magyar falvak reformátusságához sok szállal kötődik 
a családunk. Ároni família lévén egyik helyen apósom 
pásztorolta a magyarságot, másik helyen férjem szólta 
évtizedeken át az Igét, máshol meg a sógorom, illetve 
a család fiatalabb tagjai lelkészkedtek. Valkón a férjem 
bátyja szolgált tizenvalahány éven át.

A valkói református templom minden bizonnyal 
Kalotaszeg, de talán egész Erdély egyik legszebb 
fekvésű temploma. A falu fölött egy hegy tetején ül, mint 
galamb a fészkén. A hegy lábánál lapuló parókiától 
mire felkapaszkodik az ember a kőbevájt, foghíjas 
lépcsőkön az erődített templomhoz, bizony szuszogni 
kezd. A látvány azonban mindenért kárpótolja. A Tunya 
hegy oldalában zöldellő Milleneumi erdő ölelésében 
kopjafák és mohos síremlékek között méltósággal 
trónol a lőréses kőfallal övezett, kapubástyán át 
megközelíthető, négy fiatornyos templom. Távolból a 
Sulyom, a kúp alakú Malato, a Bitó-hegy és a nyáron is 
gyakran havas Vlegyásza integet felé.

Hogy maga a templom pontosan mikor épült, nem 
tudni. De az tény, hogy Valkót 1330-tól tartják számon, 
mint egyházhelyet. S az alatta meghúzódó falvacskát 
1297 óta jegyzik az okleveles források. Mondanom sem 
kell, hogy a település sorsa mindig összefonódott a 
temploméval. A falut pusztító kóborló-garázdálkodó 
siserehadak mindig megtalálták a templomot is. Ennek 
ellenére a templom is, a falu is dacol a múló idővel. 
A díszes homlokzatú falusi házak, a szépen rendben 
tartott templom hirdetik, hogy annyi balszerencse közt, 
tatárdúlás, töröktámadás, Basta generális fosztogató 
zsoldosai, labanc-, és románvilág közepette egy 
maréknyi magyarság él és élni akar Kalotaszeg 
délnyugati szegletében.

*
Kalotaszegi református templomot nehéz lenne 

elképzelni gyönyörű varrottasok és vagdalálos terítők 
nélkül. Kézimunkák díszítik a szószéket, az Úr-asztalát, 
a karzatot, az orgona mellvédjét, a padelőket, de 
sok esetben a falakat is. És nehéz lenne egy pünkösdi 
istentiszteletet elképzelni festői népviseletbe öltözött 
lányok, menyecskék és legények nélkül. Így volt ez 
az idei pünkösdön is. Miközben megcsodáltam a 
gyönyörű ruhákat, a szépséges gyöngyös pártákat, 
a Nagyasszony jutott eszembe. Igen, Gyarmati 
Zsigáné, született Hory Etelka, aki áldozatos munkája 

révén a XIX. század utolsó évtizedeiben haló porából 
támasztotta fel a kalotaszegi népművészetet. 
Kutatta, gyűjtötte az archaikus mintákat, kézimunka-
tanfolyamokat szervezett, varróiskolát nyitott, s a 
kalotaszegi kézimunkák ügyében királyi családokkal, 
főrangú famíliákkal, divatházakkal, múzeumokkal, 
ügynökségekkel tartotta a kapcsolatot. Bécsben, 
Berlinben, Párizsban, Londonban, Brüsszelben, New 
Yorkban tette ismertté a kalotaszegi népművészet 
kincseit. S indította el a népi kézimunkák máig tartó 
reneszanszát. A Nagyasszony ma már elfeledve 
nyugszik a bánffyhunyadi temetőben. 1910-ben halt 
meg, de a beavatottak még tudják: volt egyszer egy 
gyerőmonostori papleány, Hory Farkas református 
lelkipásztor és Anmüller Rozália első gyermeke, aki 
felcseperedvén a Bánffy grófok intézőjének, Gyarmati 
Zsigának a felesége lett, élete tollsercegés és tűvillogás 
közepette telt. Azaz szépírói tevékenységet folytatott 
(hét regény, százhuszonegy elbeszélés, hatvan egyéb 
írás fémjelzi nevét!), és kézimunkázott. Haló poraiban is 
legyen áldott érte!                 Czirmayné Kocsis Róza
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Egy fiatal felnőtt, aki már sok év távlatából 

nézheti iskolai éveit, minden élményt színesebbnek 
lát, mint akkor, amikor megélte  azokat. Az egykori 
táborozásokról, tanárokról, diákokról kérdeztük Kiss 
Bernadettet.

Táborozás
Már óvodás korom óta nagy táborozós voltam. 

Imádtam és alig vártam a nyarat, hogy mehessünk az 
iskolával kirándulni. Szerintem a régi tábori események 
mindenkinek nagyon nagy élményt jelentenek, és 
jó emlékeket idéznek fel bennünk. Ez nálam sincsen 
máshogy, rengeteg élményt tudnék leírni, amik eszembe 
jutnak. De egyet mindenképp ki szeretnék emelni.A 
mai napig fülembe csengenek Bea néni szavai, ami 
a történetemet, és igen szép emlékemet adta róla. Ő 
volt az általános iskolában két évig az osztályfőnököm. 
Ebben a táborban volt egy régi hagyomány. A hét 
elején a tábor lakói „családokba” csoportosultak, ami 
úgy zajlott, hogy mindig a hetedikesek és a ballagósok 
közül kerültek kiválasztásra a szülő szerepek, az alsósok 
pedig a gyerekek voltak. Egész héten a „családok” a 
„családok” ellen versenyeztek a hét végi kitüntetésért.A 
legjobb család és a legjobb szülő elismerésért folyt 
a küzdelem. Az értékelésnél nézték, hogy milyen 
rendszeretőek vagyunk, összetartóak, a játékokban 
való helyezéseket, mennyire szeretik a gyerekek a 
szülőket.......stb..Sok mindenben kellett jeleskedni ahhoz, 
hogy győztesek lehessünk. Végre 7.-ben nekem is eljött 
az idő, hogy én is szülő lehettem, amire már alsósként 
vágytam. Egy nagyon jó társat, „férjet” kaptam magam 
mellé, aki igaz idősebb volt nálam, mert a iskolai diákok 
mellett mindig jött velünk a 17. kerületi focicsapat 
is, akik természetesen a lányok kedvencei voltak. A 
„gyerekeinket” mi választhattuk ki közösen. Egy nagyon 
jó kis „családot” sikerült összehoznunk, és egy igen 
eseménydús hetet töltöttünk el, és annyira megszerettük 
egymást a tábor végére, mintha tényleg már egy 
család lennénk. Hét végére a gyerekeink meglepetéssel 
és ajándékokkal készültek nekünk, ami addig nem volt 
jellemző, és a kitüntetést is mi vehettük át erre a nyárra. 
Nagy élmény volt ez az utolsó tábori hetemre. Szinte a 
legszebb tábori élményeim közé tartozik.

Ebből a történetből tudom azt elmesélni mi is az, 
ami nagyon megérintett. 8.-ban ballagáson. Bea 
néni mindenkinek készített egy személyre szóló kis 
beszámolót, és pontosanamikor kint az udvaron 
olvastam mit is kaptam tőle, ő is oda állt mellém, és 
elkezdte szóban is mondani, amit papírra vetett. „2 
éve vagyok az osztályfőnököd, de nagyon örülök, 
hogy az osztályomba kerültél és megismerhettelek. 
Az, amit láttam tőled a táborban, ahogy bántál 
a „gyerekeiddel”, és hogy mennyire összetartod a 
csapatot, az egy nagyon jó tulajdonság”. Persze 
mindenki másért értékes. Azt mondta, hogy ő 
biztos abban, hogy nekem, ha családom lesz, akkor 
egy nagyon jó anyuka lesz belőlem, az a türelem, 

odafigyelés, ami bennem van a gyerekek iránt, az egy 
ritka tulajdonság. Belőlem mindig is a gyerekekhez való 
viszonyulásom ösztönből jön, mert nagyon szeretem a 
gyerekeket, ami pedig a csapatban való részvétemet 
jelenti, azt meg egyszerűen élvezem és szeretem, ha 
irányíthatok egy csapatot és részt vehetek benne. A 
mai napig bennem van ez, és felnőtt fejjel már látom, 
hogy mennyire jól ismert már akkor engem Bea néni, 
ami nagy önbizalmat ad, és nem tudom elfelejteni az Ő 
szavait, leginkább azért, mert nagyon családcentrikus 
vagyok, és minden álmom-vágyam a családalapítás.
Legviccesebb

Gimnazista elsősként egy osztálykiránduláson 
történt meg velem az, amin a mai napig jóízűeket 
tudok nevetni, ha eszembe jutnak az emlékek. Szeged 
mellé Szatymazra mentünk le egy táborba, ahol 
az égvilágon semmi nem vol, és a falu központja 
is km-ekkel arrébb volt. Szóval a puszta közepére 
lettünk száműzve a várva várt kirándulásunkkor, ahol 
közvetlen szomszédságunkban egy nagy strucc farm 
volt. De érthető volt, hogy 35fős megvadult tinikkel 
elmenni bárhova máshova is kirándulni, hát igen az 
„öngyilkosság lett volna” a tanárok részéről, most 
már felnőtt fejjel aláírom. De akkor még nem így 
gondoltam ezt. A tábor területén volt egy kis vendéglő, 
aminek a szerepe az ott töltött időszakban az volt, 
hogy mindig mindenki oda szökdösött ki. Na persze 
erre a tanáraink egyből rájöttek, úgyhogy hamar 
vége lett az izgalmaknak, és bejelentették, hogy 
éjfél után a saját érdekünkben hamar menjünk be a 
faházainkba, mert akkor van a struccfuttatás. Ehhez 
tudni kell, hogy ezt mind olyan komolysággal adták 
elő nekünk, hogy a legtöbbünk elhitte a hallottakat. 
Éjfélig, ahogy az szokás volt, randalírozott az egész 
osztály, de éjfél után igen hamar elcsendesült a tábor 
területe és csak azt lehetett látni, hogy mindegyik 
faház kis ablakából valaki kikukucskál. Egyszer csak 
két tanárt lehetett felfedezni, amint járőröznek a 
házaink között, és arról beszélgetnek, el se hiszik, hogy 
14 éves tinik egy ilyen történetet elhiggyenek, amit ők 
elhitettek velünk. Természetesen a jóízű nevetés nem 
maradt el a tanárok részéről. Egyből gondoltuk, hogy 
amint elmennek lefeküdni, azonnal mindenki kint lesz, 
és elmegy felfedezni a területet. Míg csak vártunk és 
vártunk, hogy elmenjenek a faházukba, addig egyszer 
csak arra lettünk figyelmesek, hogy egy strucc szalad 
feléjük. A tanárok a megdöbbenéstől azt se tudták 
merre menjenek, úgy felpattantak a padról, mintha 
kilőtték volna őket. Az az egy strucc meg csak kergette 
őket, mígnem beértek a házikójukba. Hááááát csak 
azt lehetett hallani, hogy mindenki dől a nevetéstől. Ők 
beadták a mesét nekünk a struccfuttatásról, és végül 
őket futtatta meg a strucc. Igen vicces jelenetnek 
lehettünk szemtanúi. Aztán persze kiderült másnap 
reggel, hogy valahogy kiszökött ez az egy strucc, és 
tulajdonosai elnézést is kértek. Pedig mi mondtuk, hogy 
áhhh semmi gond sőt…..
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NEM ÁRT HA TUDJUK

December - Karácsony hava 
„Hideg, havas december, jó termést vár az ember.”
Szent Lucának híres napja, a napot rövidre szabja.Ha Luca sárban jár, a karácsony 
hóban áll. - A zöld karácsony rossz, fehér húsvétot hoz. - Ha János-nap borús, a termés 
igen dús. - Ha Szilveszter nyugszik széllel, az újév derűvel kél fel.

Népi időjóslás az év második felére

Július - Szent Jakab hava 
„Ha július nem főz, szeptember éhen marad.”
Sarlós Boldogasszony aminő,hat hétig olyan lesz az idő.- Mérges Margit, mert áldást 
nem hoz. - Esős Illés rossz, mert áldást nem hoz.Jaj neked kánikula, ha Illés próféta a 
nyakadat megmossa. - Jakab napja vihart szül,Magdolna sárban csücsül. - Anna 
asszony reggele már hűvös, ne játssz vele!

Második lapszámunkban az év első felére adtunk ízelítőt a népi időjóslásról. Most folytatjuk, mit figyeltek meg 
júliustól-decemberig eleink a várható időre vonatkozóan.                                                    /TPE/

Augusztus - Kisasszony hava 
„Sűrű eső augusztusban, jó mustot ád a hordóban.”
Ha Domonkos forró, kemény tél várható.Domonkos napján ha esik, a 
tél szárazsággal telik. - Az Úr színeváltozása (augusztus 6.) a szőlőknek 
tarkulása. - Lőrinc napja ha szép, sok a gyümölcs, és ép.Lőrinc belekotor a 
sárgadinnyébe.

Szeptember - Szent Mihály hava 
„Olyan lesz egész szeptember, milyen idő jön Egyeddel.”
Egyed ha fenn hordót görget, jól terem jövőre földed.Ha elmúlt Egyed, a jószág 
már ehet. - Rozália nevének viselőjét megoltalmazzaminden bajtól, járványos 
betegségtől. - Az időt Kisasszony napja négy hétre előre szabja.Kisasszony hajtja 
a fecskéket. - Szent Mihálykor keleti szél, igen kemény telet ígér.Szent Mihály 
öltöztet,Szent György vetkőztet.

Október - Mindszent hava 
„Októberben durvul a nyúl szőre,siess fáért az erdőre.” 
”Októberi eső, termékeny esztendő.”
Leodegár ha lombhullató, örülj, a jövő év páratlan jó! - Orsolyakor takaríts 
be káposztádat,Simon-Júda hóval tömi be a szádat! - Megérkezett Simon-
Júdás,jaj már néked pőregatyás!Rég felírta Noé Tokaj hegyormára, hegyaljai 
kapás várj Simon-Júdásra.Akár haszon, akár kár, Simon-Júda a határ (szüret).

November - Szent András hava 
„Tél elejét szabja Szent Erzsébet napja.”
Ha esős Mindenszentek, sok hó lesz, rá figyeljetek! - Márton-napkor ha a lúd jégen áll, 
karácsonykor térdig sárban jár.Ha Márton napja ködös,zűrzavaros tél lesz, ha pedig 
hideg, száraz tél lesz.A Márton-lúd melle csontja ha világos, hó lesz, ha fekete, eső. 
- Ha Erzsébet megrázza pendelyét, leesik az első hó. - Ha Katalin kopog, akkor a 
karácsony locsog, viszont ha Katalin locsog, akkor a karácsony kopog. - András-napi 
hó, a vetésnek nem jó.
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Kiadja: Rákóczi Lap Baráti Kör Közhasznú Egyesület
Felelős kiadó, felelős szerkesztő: Pappné Benson Mária (pbm)
Tervező-szerkesztő: Papp Imre (pApp) grafikus
E havi számunkat a szerkesztőség tagjai közül írták:  
Császiné Csáti Réka, Czirmayné Kocsis Róza, Deák Orsolya, 
Katona Gizella (K.G.), Kiss Bernadett, Mondi Viktor, Nagy 
Timea, Dr. Túrócziné Páldi Erzsébet (TPE)
Önkormányzati hírek: Pócs Anna
Iskolai hírek: Hőnyiné Nagy Erzsébet

A Rákóczi Lapot terjeszti: 
Katona Mihály   (előfizetés: 0036/20/393-4656).
Rákóczi Lap Baráti Kör és a szerkesztőség elérhetősége:
Tel.: 06/20/3917-444,   e-mail: rakoczilap@freemail.hu
A Rákóczi Lap és a településről  más fontos információ olvas-
ható a folyamatosan frissülő  városi hivatalos honlapon:
www.rakoczifalva.hu                                         ISSN 2060-6079                     
Egyesületünk honlapja:
www.rakoczilap.hu 

Magas az ásványi anyag tartalma: 5-ször annyi 
foszfort, 7-szer annyi vasat, 10-szer több B-vitamin 
komplexet, de magasabb az A-vitamin tartalma is, 
ellenben fele annyi koleszterint tartalmaz.
Magas az említett A-vitamin, B1-, B2-, B6-, B12-, C-, 
D-vitamin, Szelén, Kolin, Foszfor, Vas, Magnézium, Cink, 
Réz tartalma. Emellett más fontos, mikroelemeket, 
ásványi anyagokat, aminosavakat is találhatunk 
benne. Gazdag antioxidánsokban.
Zsírsavak aránya: 2/3 telítetlen, míg 1/3 telített. 
Az Omega-3 és Omega-6 esszenciális zsírsavak 
bevitelét, napi 5 fürjtojás fedezi.
A fürjtojás rendszeres fogyasztásával hosszútávon 
javítható a szív és érrendszeri problémák, magas 
vérnyomás, vérszegénység, valamint a gyomor és 

hasnyálmirigy betegségei, javasolják fogyókúra 
esetén. A csontritkulás megelőzésére: a tisztára 
mosott tojáshéj porrá zúzva az ételbe keverve 
fogyasztható.
Ugyanígy, tehát a tojáshéj porrá törve, a csontok 
mellett a fogakat és a hajat is megerősíti.
Betegségek gyógyítására, kúraszerű alkalmazásra a 
fürjtojást nyersen kell fogyasztani.
Folyamatosan kapható: Rákóczifalva, Zrínyi M. út 16.
Megrendelhető: 06/20/221-8997

Óvja egészségét fürjtojással!

A Rákóczi Lap hatodik száma megjelent 2012. július 19-én.
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Megszépült a Macimúzeum előtti tér. Az önkormányzat új zúzott kővel 
szóratta le a múzeumba vezető járda két oldalát. Köszönet Katona Mihály 
közfoglalkoztatás szervezőnek a munka gyors elvégzésért.

Végéhez ért a nagy nyári „dobozolajozás” és vitrin-karbantartás. Köszönet 
a múzeumban dolgozó hölgyeknek a lelkes munkájukért: közel 1000 doboz 
átfényezve és több száz maci átfésülve várja a látogatókat.

Restaurálás után visszakerült helyére a rákóczifalvi Szabadság téri park-
ba az 1902-ben készült Mária szobor. A Balázs Antal műhelyében megújult 
Madonna szakszerű felületkezelés után újra lett festve, valamint kezeit – 
melyek évekkel ezelőtt tűntek el egy rongálás során – pótolták.

Ha nyár, akkor utazás. Az utazó macikról nézhetnek meg új fotókat a 
következő honlapon: http://www.macimuzeum.hu/vilagjaro.htm. 
Közel a 30.000-hez!

Július elsejei állás szerint 29.315 látogatója volt a Macimúzeumnak! Még 
a nyár folyamán szeretnék köszönteni a 30.000. látogatót, akit a hagyo-
mányokhoz hűen emléklap és ajándék illet. Elő a kirándulókedvvel, és irány 
a Macimúzeum! Jelenleg látogatható kiállítások: Fénymesék és Hunkies 
Rákóczifalván, melyekről bővebben a múzeum honlapján olvashatnak.

Mozgalmas élet folyik nyáron is a Macimúzeumban és a Madárparkban: 
e hónap elején a szolnoki Kassai Úti Általános Iskolások rajzoltak a Madár-
parkban, valamint egy érdekes adomány került a múzeumba, egy 1926-
ban Erdélyben készült maci „személyében”, akit kissé helyre kellett hozni, 
de már ő is a megtekinthető kollekció részét képezi.
Mindenki hozzon egy követ!

Kéréssel fordult a Macimúzeum kollektívája a nyári szabadságukat töltő 
látogatókhoz. Ne feledkezzenek meg a múzeum kőgyűjtő akciójáról. Vár-
nak a világ minden tájáról köveket, hogy aztán megépíthessük a „rákóc-
zifalvi nagyfalat”. Már jelenleg is több száz darabból áll a gyűjtemény, 
de még nem elég! A legfrissebb „építőanyagok” Máltáról, az 5600 éves 
HagarQim templomból érkeztek, melyeketa Demény házaspártól kapták.

Forrás: Macimúzeumi hírek
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